
PENANG Hill has maintained its status as 
one of the top attractions by recording a re-
markable 1,665,811 visitors and conducting 
over 25,000 funicular trips last year.

This marks a significant increase from 
2022.

Chief Minister Chow Kon Yeow, who is al-
so Penang Hill Corporation (PHC) chairman, 
announced a 12.1% increase in visitors, up 
from 1,486,269 in 2022.

“This is a meaningful achievement for PHC 
as the nation 
returns to nor-
malcy following 
the Covid-19 
pandem i c , ” 
Chow said dur-
ing his speech 
at the PHC an-
nual dinner re-
cently.

Chow high-
lighted several 

initiatives by the Penang government and 
PHC that contributed to this success, includ-
ing the introduction of numerous direct flights 
to Penang, the organisation of the Penang 
Hill Festival, the Penang Hill Heritage Forest 
Challenge, and the Trash Free Hill campaign.

He also extended his gratitude to PHC 
general manager Datuk Cheok Lay Leng, the 
Board of Directors, staff, and all relevant bod-
ies for their crucial roles in ensuring Penang 
Hill remains a top tourism destination.

“Every one of you is the backbone of PHC. 
The corporation relies on committed and ded-
icated staff to reach new heights and achieve 
further success,” he added.

During the dinner, PHC staff members 
with perfect attendance for the year 2023 
and those who have served for over 10 years 
were honoured with certificates in recognition 
of their contributions and efforts.

Also present were Penang State Secre-
tary Datuk Rosli Isa, assemblymen Lee Boon 
Heng (Kebun Bunga), Joshua Woo Sze Zeng 
(Pulau Tikus) and Joseph Ng Soon Siang (Air 
Itam) and Cheok.
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Every one 
of you is the 
backbone 
of PHC – 
CHOW 

Story by Tanushalini Moroter
Pix by Muhamad Amir Irsyad 
Omar

RESIDENTS of both Penang 
and Perak had some good 
news recently regarding water 

supply.
As announced by Prime Minister 

Datuk Seri Anwar Ibrahim, Penang 
will receive water supply from the 
Perak government through the Ke-
rian Integrated Green Industrial Park 
(KIGIP), benefitting residents of both 
Penang and Perak.

Anwar said the development of KI-
GIP, which will be powered by solar 
energy, necessitates a substantial 
water supply.

“The development of KIGIP re-
quires a large quantity of water.

“Therefore, it will involve con-
structing a water pipeline from Bukit 
Merah to Kerian to meet KIGIP’s wa-
ter demand. From there, the pipeline 
will be extended to Seberang Perai, 
which is good news for the people 
of Penang.

“This will help solve the water 
supply issues, especially in south 
Seberang Perai,” Anwar said during 
the launching ceremony of the KIGIP 
project at Dewan Datuk Zainal Abidin 

in Bagan Serai, Perak, on June 15.
Anwar added that the overall wa-

ter project, estimated to cost RM4 
billion, will also help address water 
issues faced by residents in Perak.

“The water project will be a prior-
ity as it will meet the water demand 
for residents in north Perak and 
south Seberang Perai. With the com-
pletion of the water pipeline, there 
will be a long-term solution for water 
issues in both Penang and Perak,” 
he added.

Anwar also highlighted Penang’s 
more than 40 years of experience in 
the industrial sector, particularly in 
semiconductors, noting that Penang 
ventured into this area earlier than 
other states.

Chief Minister Chow Kon Yeow 
was also present at the ceremony.

Deputy Prime Minister Datuk Seri 
Fadillah Yusof, who is also the Ener-

gy Transition and Water Transforma-
tion Minister, said the water source 
would be Sungai Perak and chan-
nelled to Bukit Merah.

Fadillah will oversee the comple-
tion of four main infrastructure com-
ponents: energy, water, roads and 
telecommunications.

“As agreed, the water supply will 
be sourced from Sungai Perak, treat-
ed at Bukit Merah, and then distrib-
uted to Penang,” Fadillah added.

Others present included Deputy 
Prime Minister Datuk Seri Fadillah 
Yusof who is also the Energy Transi-
tion and Water Transformation Min-
ister, Perak Menteri Besar Datuk 
Seri Saarani Mohamad, Investment, 
Trade and Industry Minister Tengku 
Datuk Seri Zafrul Abdul Aziz and Per-
modalan Nasional Bhd (PNB) group 
chairman Raja Tan Sri Arshad Raja 
Tun Uda.

RM4bil water 
good news

Anwar having a light moment 
with (from left) Arshad, Saarani, 
Fadillah, Chow and Tengku Zafrul 
before launching KIGIP.

Penang Hill top draw with 
over 1.66mil visitors
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SOUTH Seberang Pe-
rai folk had some good 
news recently with the 

latest move to increase water 
supply to the district.

The Penang Water Sup-
ply Corporation (PBAPP) is 
now supplying an estimated 
195.28 million litres of water 
(MLD) to south Seberang Pe-
rai district  this year, which is 
10.5 MLD more compared to 
last year.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow, who is also PBAPP chair-
man, said the district house-
holds would benefit from the 
Dissolved Air Flotation (DAF) 
installed at the Bukit Panchor 
Water Treatment Plant (WTP) 
in Nibong Tebal.

"With the addition of two 
new portable WTPs at Taman 
Sungai Duri Indah, there will be 
a boost for water accounts in 
south Seberang Perai district.

"The state will always pri-
oritise increasing water ser-
vices in Penang. We have 
spent RM18.6 million to build 
this DAF here, while another 
RM1.92 million is allocated  to 
improve water services in the 
district.

"This year, PBAPP has 
planned to invest an additional 
RM10 million for water proj-
ects in the district. This does 
not include the RM31 million 
allocation meant for the Pack-
age 12A Sungai Dua WTP, 
which will benefit the people 
from this year," he said before 
launching the installation of 
DAF at the Bukit Panchor WTP.

Chow emphasised that 
PBAPP has always looked into 
the concerns of the district's 
folk, especially regarding wa-
ter issues.

PBAPP chief executive of-
ficer Datuk K. Pathmanathan 
said the state's water com-
pany is supplying more water 
than ever in the district.

"There are water supply is-
sues in the area due to the 
high water demand, especially 
during peak periods.

"The commissioning of 
Package 12A and the compact 
WTP at Sungai Kerian by end 
of this year will tackle the wa-
ter issues in the district in the 
short term," he said.

Pathmanathan said PBAPP 
aims to commission a 114 
MLD water treatment plant at 
Sungai Kerian to meet water 
demand until 2030.

"We need to do a proper 
planning as this will take time to 
complete," he said, adding that 
PBAPP strives to improve its wa-

ter services to Penangites.
Regarding the Sungai Bakap 

water issue, Pathmanathan 
said the water woes would 
be resolved soon with the 
completion of the DAF at Bukit 
Panchor WTP.

"We received complaints 
from about 1,500 accounts, 
mainly from high-ground and 
end-of-line (EoL) neighbour-
hoods," he added.

Also present at the event 
were state Infrastructure, 
Transport and Digital Commit-
tee chairman Zairil Khir Johari, 
state Housing and Environ-
ment Committee chairman 
Datuk Seri Sundarajoo Somu, 
state Trade, Entrepreneurial 
and Rural Development Com-
mittee chairman Rashidi Zinol 
and Bukit Tambun assembly-
man Goh Choon Aik.

Fixing south Seberang 
Perai water woes

TWELVE high-risk slopes that 
were identified by the state 
Public Works Department 
(JKR) are undergoing main-
tenance works at a cost of 
RM10,002,000.

Penang Infrastructure, 
Transport and Digital Com-
mittee chairman Zairil Khir 
Johari, who held a media con-
ference at one of the mainte-
nance sites in Tanjong Bunga 
recently, said the Works Min-
istry had approved the alloca-
tion in February following the 
state government’s appeal 
to expedite the maintenance 
works at the high-risk slopes 
involving federal and state 
roads.

It is understood that out 
of the 12 high-risk slopes, 
five are in the northeast dis-
trict on the island, while the 
remaining seven are in the 
southwest district.

From the approved 
R M 1 0 , 0 0 2 , 0 0 0 , 
RM3,868,000 will be used 
to cover the expenses in the 
northeast district and the re-
maining RM6,134,000 in the 
southwest district.

The appointed contractor is 
Pintas Utama Sdn Bhd (PUSB).

“The main components in-
clude soil investigation, early 
site cleaning works and repair-
ing the landslide-hit areas.

“Road users are advised 
to plan their trips accordingly 
when passing by the affected 
areas, and everyone needs 
to follow the instructions that 
have been set at the mainte-
nance sites.

“Although no roads are 
closed during this mainte-
nance period, the public is 
advised to follow the instruc-
tions to ensure safety of all 
road users,” Zairil said dur-
ing the media conference.

He expressed gratitude to 
Works Minister Datuk Seri Al-
exander Nanta Linggi for ap-
proving the funds to carry out 

the necessary works to en-
sure the safety of the people 
of Penang.

Also present were the 
northeast district JKR en-
gineer Mohd Khairul Nizam 
Mohd Fuzi, southwest dis-
trict JKR engineer Wan Eika 
Tansukasih Che Daud and 
civil engineer (roads) Rohaizi 
Hashim.

Maintenance works at high-risk slopes

Chow, Sundarajoo (second from left), Goh (third from left), Zairil (fourth from left) and other guests 
officially launching the DAF at the Bukit Panchor WTP.

Zairil (left) checking out details of the slope maintenance works, as Mohd Khairul Nizam (centre) and 
other JKR representatives look on. 
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A DIVERSE range of par-
ticipants, including pro-
fessionals from various 

disciplines within the construc-
tion and building sector, busi-
ness representatives, govern-
ment officials, academics, 
students, and sustainability ad-
vocates thronged the three-day 
Penang Buildex 2024 at Setia 
SPICE Arena.

Since its inception in 2001, 
Penang Buildex has been a piv-
otal platform for growth, inno-
vation, and collaboration within 
the building industry, both in 
Penang and across the region.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow, who opened the exhibition 
on June 18, said the event this 
year, themed “The Building In-

dustry’s Showcase”, exempli-
fies the industry’s commitment 
to excellence, sustainability, 
and advancement in the con-
struction and building sector.

“From smart building solu-
tions to sustainable practic-
es, this event offers a fertile 
ground for learning, network-
ing, and collaboration among 
all stakeholders,” he said.

Chow said this year’s exhibi-
tion in Penang was timely.

“It gathers more than 70 lo-
cal and foreign players in the 
construction industry. He add-
ed that Malaysia’s construction 
industry is projected to achieve 
a 5.7% annual growth rate be-
tween 2025 and 2028.

“I am confident that Pen-

ang is poised to lead the na-
tion once again in surpass-
ing these projected expecta-
tions,” he said.

Chow also thanked the Pen-
ang Chinese Chamber of Com-
merce (PCCC) and the Penang 
Master Builders for making 
Penang Buildex 2024 a suc-
cess.

PCCC president Datuk Seri 
Hong Yeam Wah said sustain-
able development has become 
a crucial focus in the construc-
tion industry.

“We must consider how to 
meet human needs while safe-
guarding the Earth’s resourc-
es,” he said.

Penang Master Builders 
president Datuk Goh Teng 

Whoo said the occasion 
marked a significant moment 
in the construction industry.

“Penang Buildex 2024 is de-
signed to facilitate meaningful 
interactions and provide a plat-
form for new ideas to flourish,” 
he added.

Meanwhile, organising chair-
man Datuk Lim Chee Tong said 
Penang Buildex 2024 is the 
playground for the latest tech, 
the smartest ideas and the 
best future plans

“The construction industry, 
our beloved powerhouse, is the 
backbone of our economy.

“This sector connects over 
150 industries – architects, en-
gineers, designers, planners, 
builders and contractors, build-

ing materials manufacturers 
and suppliers, and even gov-
ernment agencies and educa-
tional institutions,” he said.

Also present were former 
Penang Chief Minister Lim 
Guan Eng, Penang Infrastruc-
ture, Transport and Digital 
Committee chairman Zairil 
Khir Johari, state Local Gov-
ernment, Town and Country 
Planning Committee chairman 
Jason H’ng Mooi Lye, Penang 
Youth, Sports and Health Com-
mittee chairman Daniel Gooi Zi 
Sen, state Housing and Envi-
ronment Committee chairman 
Datuk Seri Sundarajoo Somu 
and Penang Island City Council 
(MBPP) mayor Datuk Rajendran 
Anthony.

THE Penang Youth Volunteer 
initiative, launched in 2020 by 
Penang Youth Development 
Corporation (PYDC), has so far 
attracted more than 7,000 vol-
unteers.

State Youth, Sports and 
Health Committee chairman 
Daniel Gooi Zi Sen said this dur-
ing the Penang Youth Volunteer 
Appreciation Ceremony recently.

This is the third year the 
event was held to appreciate 
the volunteers. It saw 85 volun-
teers honoured for contributing 
over 12 hours of work from May 
last year to May this year.

Gooi commended them for 
showing their commitment and 
dedication in contribut- i n g 
their time and ef-
fort to help 
and serve 
our com-
munity.

“Youth are 
an invaluable as-
set, acting as cat-
alysts for change 
and innovation ca-

pable of shaping the country’s 
future,” Gooi said.

In 2023, the volunteers were 
involved in 59 programmes, and 
as of May 2024, they have par-
ticipated in 13.

Among those present were 
Chief Minister Chow Kon Yeow, 
state executive councillor for So-
cial Development, Welfare, and 
non-Islamic Religious Affairs 
Committee Lim Siew Khim, as-
semblymen Wong Yuee Harng 
(Pengkalan Kota), Connie Tan 
Hooi Peng (Seri Delima), 

Chee Yeeh 
K e e n 
(Bagan 
Jermal) 
a n d 

Phee Syn Tze (Sungai Puyu).
Chow congratulated the 

youths for taking part in the ini-
tiative, which he believed would 
bring positive changes in the 
lives of individuals and the com-
munity, and continue to inspire 
future generations.

“Indeed, you are the pillars 
and hope of the country. Pen-
ang Youth Volunteer makes a 
difference,” Chow said.

Out of the 85 recipients, 

Naim Firdaus Mahathir, 16, top 
scored with 98 hours of volun-
teering work. 

The SMK Seri Balik Pulau 
schoolboy had the distinction 
of donning the iconic “Penang 
Youth Volunteer” vest put on 
him by Chow.

Naim thanked his mother, 
Azede Noor Shah Azzirah, 40, 
for encouraging him to join as a 
volunteer and volunteer leader 
Ong Ching Shi for inspiring him. 

“I used to be a quiet per-
son. However, after becoming a 
youth volunteer three years ago, 
I became confident and could 
easily communicate with others, 
including my fellow volunteers 
from all races and religions,” 
Naim said.

Another notable recipient 
at the ceremony was Munisha 
Kaur, 27, who walked with dif-
ficulty when going up on stage 
to receive her award from Chow. 

The Chief Minister immedi-
ately stepped forward to meet 
Munisha to present her with the 
trophy.

Munisha has been a Penang 
Youth Volunteer for the past 
three years and contributed by 
serving food at the state-level 
Vasakhi celebration at Fort 
Cornwallis last year. 

“I was diagnosed with trans-
verse myelitis, an inflammation 
of the spinal cord, in 2016. 
Since then, I have had difficul-
ty in my movements as I feel 
numbness from my waist down-
wards,” said Munisha, a secu-
rity supervisor. 

7,000 join Penang Youth Volunteer initiative 

Naim and his mother, 
Azede Noor, rejoicing at the 
Penang Youth Volunteer 
Appreciation Ceremony.

Buildex 2024 
a pillar for 
industry 
innovation

Chow (centre), Chee Tong (left) and 
the other guests listening to a briefing 
at one of the exhibition booths.

Munisha posing 
with her trophy and 
certificate, alongside 
her boyfriend, 
Amarjeet.
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A 400-METRE stretch be-
tween Scotland Road 
and Jalan Ayer Itam 

is now known as Jalan S.A. 
Abdullah Bukhari.

Penang Infrastructure, Trans-
port and Digital Committee 
chairman Zairil Khir Johari said 
a proposal was initially made by 
the Kapitan Keling Mosque qa-
riah committee to rename either 
part of Chulia Street or Jalan 
Brani to Jalan Dato’ S.A. Abdul-
lah Bukhari.

“The proposal was tabled at 
the State Geographic Names 
Committee (JNNG) meeting.

”Based on comments and 
feedback received, the com-
mittee agreed to approve the 
renaming of a section of Jalan 
Ayer Itam to Jalan S. A. Abdullah 
Bukhari,” Zairil told reporters at 
the site on June 6.

The late Datuk Syeikh Mau-
lana Abdullah Abdul Rahman Al 
Bukhari Al Masyuri, was born on 
June 29, 1933, in Chulia Street. 
He stayed in Jalan Brani.

According to information from 
the state Mufti Department, he 
was married, and the couple had 
three sons and three daughters. 

He taught at Madrasah Al-
Mashoor from 1958 to 1979, 
was imam of the Kapitan Keling 

Mosque from 1972 to 2011, 
besides other achievements. 

He was known to be able to 
communicate in Bahasa Mela-
yu, Tamil and Arabic.

He passed away at his home 
in Jalan Brani on Jan 9, 2022.

His sons, Ahmad Jamil, 60, 
and Muhamed Jaafer Sadiq, 
55, together with Ahmad Jamil’s 
wife Kathija Bee Majid, 58, were 
present at the momentous road-
renaming event.

Kathija Bee said the family 
was grateful to the state gov-
ernment for honouring Abdul-
lah Bukhari.

“My late father-in-law was 
a very dedicated religious 

figure. His contributions to 
society will continuously be 
remembered through this rec-
ognition,” she said.

Also present were assem-
blymen Teh Lai Heng (Komtar), 
Joshua Woo (Pulau Tikus) and 
Joseph Ng (Air Itam), Penang 
Malay Association (Pemenang) 
president Tan Sri Dr Mohd Yus-
sof Latiff, Majlis Dato’ Dato’ 
Negeri Pulau Pinang president 
Datuk Seri Dr Abdul Rafique 
Abdul Karim, Kapitan Keling 
Mosque qariah committee 
chairman Datuk Faruk V Raja 
Mohamed, state Education De-
partment director Abdul Said 
Hussain and local government 
division secretary Muhamad 
Husni Mahmud.

Another announcement was 
also made at the event, where 
part of Jalan Tengah, measur-
ing 190 metres in Bayan Lepas, 
was renamed to Solok Dato’ Is-
mail Hashim.

Ismail served as the Bay-
an Lepas assemblyman from 
1964 to 1974. He was also 
the co-founder of Koperasi 
Tunas Muda which led the 
fundraising efforts to acquire 
land for the development of 
Sungai Ara, which included 
building affordable homes for 
the community.

The renaming of both roads 
was approved by the Penang 
executive council on Feb 28 and 
confirmed on March 6.

Penang renames road 
after Islamic leader 

Zairil (centre, in orange batik), 
together with Ng (fifth from 
left), Teh (standing behind 
the man in dark purple), Woo 
(background, partially blocked), 
Ahmad Jamil (in dark purple), 
Muhamed Jaafer Sadiq (wearing 
a black songkok), Mohd Yussof 
(third from right), Abdul Rafique 
(second from right), Muhamad 
Husni (right) and other guests 
checking out a poster explaining 
legacy of Abdullah Bukhari.
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CREATIVITY knows 
no bounds, and in the 
hands of skilled arti-

sans, intricate details come to 
life in miniature form.

This mesmerising world was 
recently showcased at the Ma-
laysia International Miniature 
Hobby Show & Competition 
(MIMHS - MALCOM).

Besides four local manu-
facturers, the two-day event 
featured 73 miniature model 
manufacturers from places 
like Spain, Hong Kong, Japan, 
China, Germany, Thailand, Viet-
nam, Ukraine, South Korea, 
the Philippines, Singapore, 
Turkey, the United Kingdom 
and Taiwan.

Penang Tourism and Cre-
ative Economy Committee 
chairman Wong Hon Wai said 
the show has become one of 
Penang’s premier events in 
recent years.

“This event is considered 
the most renowned interna-
tional miniature model event 
in Asia, known for its global 
reach and gathering of top 
talents and outstanding works 
from around the world.

“The theme for this year’s 
show is ‘Honouring the Clas-
sics, Inheriting the Future’.

“At this exhibition, I saw 
many classic miniature model 
series such as Star Wars, War-
hammer 40,000, Gundam, and 
various military models.

“Each miniature model is unique and 
remarkable for its intricate details de-
spite its small size,” Wong said during 
his speech at the event.

Additionally, Wong noted that these 
miniature works reflect historical mo-
ments and allow us to appreciate and 
preserve cultural heritage.

“They also serve as a canvas for art-
ists to unleash their creativity and push 
the boundaries of innovation.

“Through these works, we not only wit-
ness the extraordinary skills of the art-
ists but also feel their deep passion for 
the culture of miniature models.

“Malaysia International Miniature Hob-
by Show & Competition has long been 
Southeast Asia's largest annual minia-
ture model exhibition, known for its repu-

tation,” he added.
The show invited five local and 59 

international judges from locations like 
China, Hong Kong, Spain, Japan, South 
Korea, Thailand, Vietnam, the Philip-
pines, Singapore, Australia, Lebanon, 
the United Kingdom, and Taiwan.

Wong also highlighted the impor-
tance of miniature models to the cre-
ative economy.

“Loved by art enthusiasts and collec-
tors, miniature models help drive the cul-
tural and creative industries.

“The miniature model industry, part 
of the creative economy, includes selling 
moulds and paints, tools, making mod-
els, and selling completed models.

“It also involves related areas like 
magazines and forums.

“This field effectively embodies the 

concept of the ‘creative economy’,” 
he added.
Wong, who is also the Paya Terubong 

assemblyman, stressed that exhibitions 

and competitions highlight artists' cre-
ativity and skills, which in turn support 
industries like tourism, education, and 
cultural exchange.

Artistry in miniatures

Wong (second from left) visiting one of the miniature booths, accompanied 
by Penagkalan Kota assemblyman Wong Yuee Harng (left) and Sungai Puyu 
assemblyman Phee Syn Tze (fourth from left).

This army tanker seems like the real thing 

- all set for battle.

Who does 
not love 
these 
cinematic 
heroes!

These miniature soldiers were one of the highlights of the show.
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குறிப்பிட்டார்.   

2023-ஆம் ஆண்டு பல்வேறு கடாரணஙகளை 
முன்நிறுத்தி எஸ்.பி.எம் ் ேர்ளவே எழுே ேவேறிய 
10,160 மடாணவேர்களை நிளைளமளய எண்ணி 
வேருந்தினடார். இன்னும் வேரும்கடாைஙகளில 
இம்மடாதிரியடான எண்ணிகளகளய குளைகக 
கலவி அளமச்சு ஆய்வுகளை ்மற்கடாண்டு 
்ெயலதிட்ஙகள் அமலபடுத்ே ்வேண்டும் 
என ்கடாரிகளகளய முன்ளவேத்ேடார்.

அ்ே ்வேளையில, அண்ளமயில 
10 ‘A’ ்ேர்ச்சிப் ்பறை அளனத்து 
மடாணவேர்களுககும் ்மடரிகு்ைஷன் 
்மறகலவி ்ேடா்ர வேடாய்ப்பு வேழஙகப்படும் 
என்ை பிரேமர் ்த்்ேடா � அன்வேடார் 
இப்ரடாஹிம் அறிவிப்ளப ெடாவ் வேர்வேறைடார்.

ஜார்ச்டவுன் – பினடாஙகு இந்து அைப்பணி 
வேடாரியம் ஏறபடாடடில முேல முளையடாக 
2023-ஆம் ஆண்டுககடான அரசு  ்ேர்வில 
(எஸ்.பி.எம்) சிைப்புத் ்ேர்ச்சி ்பறை 
இந்திய மடாணவேர்களை அஙகீகரித்ேது.

“இன்ளைய நிகழ்ச்சியில  தீவுப்பகுதிளய 
்ெர்ந்ே 14 இள்நிளைப்பள்ளிகளைச் 
்ெர்ந்ே 69 மடாணவேர்கள் ேைடா               ரிம500-
ககடான ஊககத்்ேடாளகளயப் ்பறைனர், 
என்று இந்து அைப்பணி வேடாரியத் துளண 
ேளைவேர் ்ெனட்ர் ்டாக்ர் ஆர்.ஏ 
லிங்கஸ்வேரன் ்ேரிவித்ேடார்.

இந்நிகழ்ச்சியில பினடாஙகு மடாநிை 
முேைளமச்ெர் ்மேகு ெடாவ் ்கடான் 
இ்யடாவ், படாகடான்  நடா்டாளுமன்ை 
உறுப்பினர் லிம் குவேடான் எங,  துளண 
நிதி அளமச்ெர் லிம் உய் இங, மடாநிை 
ஆடசிககுழு உறுப்பினர்கைடான  ்த்்ேடா 
� சுந்ேரடாஜு; லிம் சியூ கிம், பினடாஙகு 
இந்து அைப்பணி வேடாரியத் ேளைவேர்                 
ஆர்.எஸ்.என் இரடாயர்;  அைப்பணி வேடாரிய 
ஆளணயர்கள், மடாணவேர்கள் மறறும் 
்பற்ைடார்கள் பஙகுப் ்பறைனர்.

“பினடாஙகு மடாநிை அரசு எப்்படாதும் 
கலவிககு  முன்னுரிளம அளித்து 
வேருகின்ைது. ஏ்னன்ைடால, கலவி ஒரு  
ெமுேடாயத்ளே முழுளமப்படுத்துவே்ேடாடு, 
ஒரு ேரமடான ெமுேடாயத்தின் வேைர்ச்சிககும் 
ஊன்று்கடாைடாகத் திகழும் என்று  
நம்பிகளக ்ேரிவித்ேடார். 

்மலும், ேமதுளரயில ெடாவ் க்ந்ே 

மாநில அரசு எப்பாதும் கல்விக்கு  முன்னுரிமம அளிக்கும் – சாவ்

்ேடா்ர்ந்து, தீவுப்பகுதியில               
எஸ்.பி.எம் ்ேர்வில சிைந்ே ்ேர்ச்சி 
்பறை ஷய்ைடா � ே/்ப கும்ரென் மறறும் 
கவின் இரடாஜன் என்ை மடாணவேர்களுககு 
்மறகலவி ்ேடா்ர உேவும் வேளகயில 
ேஙகப்பேககமும் மடிகணினியும் வேழஙகி 
்கௌரவிககப்பட்னர். 

்மலும், சிைப்புளரயடாறறிய 
பினடாஙகு இந்து அைப்பணி வேடாரியத் 
ேளைவேர்     ஆர்.எஸ்.என்  இரடாயர் 
இந்ே ஊககத்்ேடாளகயடானது மடாணவேர்கள் 
கலவியில இன்னும் சிைந்து விைஙக 
உந்துெகதியடாக அளமயும் என்ை 
்நடாககத்தில வேழஙகப்படுகிைது என 

2023-ஆம் ஆண்டு தீவுப்பகுதியில்          
எஸ்.பி.எம் தேர்வில் சிறபபு தேர்ச்சிப 
ப்பறற மாணவி ஷய்ா �  குமதேசனுக்கு 
மடிக்்கணினியும் ேங்கப ்பேக்்கமும் வழஙகி 
ப்கௌேவிக்்கப்பட்ார்.

பினாஙகு மாநி் முே்மமச்சர் சாவ் ப்கான் இத�ாவ், துமண நிதி�மமச்சர் லிம் உய 
இங, பினாஙகு இந்து அறப்பணி வாரி� ேம்வர் ஆர்.எஸ்.என் இோ�ர், துமண ேம்வர் 
பசனட்ர் ்ாக்்ர் லிஙத்கஸ்வேன், ்பா்கான் நா்ாளுமன்ற உறுபபினர் லிம் குவான் எங மறறும் 
மாநி் அேசி�ல் ேம்வர்்கள்  2023-ஆம் ஆண்டு எஸ்.பி.எம் சிறபபுத் தேர்ச்சி ப்பறற இந்தி� 
மாணவர்்களுக்கு மாதிரி ்காதசாம் வழஙகி� பின்னர் குழுப்ப்ம் எடுத்துக் ப்காண்்னர். 

்கவின் இோஜன் ப்பறதறார்்களு்ன் சிறபபுத் 
தேர்ச்சிக்்கான அஙகீ்காேத்மேப ப்பறறார்.

இந்திய த�ாழில்முமை்�ார் மத்தியில் தசழிபபாை �ணிக சூழமல உரு�ாக்க ்�ண்டும்
்நடாககமடாகக ்கடாண்டுள்்ைடாம்.

"வேணிக வேைர்ச்சிளய 
ஆேரிப்பேறகடாக மடாநிை மறறும் மத்திய 
ஏ்ஜன்சிகளி்மிருந்து கிள்ககும் 
நிதி உேவி மறறும் மடானியஙகள் 
பறறிய வேழிகடாடடுேலகளையும் நடாஙகள் 
வேழஙகுகி்ைடாம்" என்று ெடாந்ேடா கூறினடார்.

"இந்ே கருத்ேரஙகு பினடாஙகின் இந்திய 
்ேடாழிலமுளன்வேடார் மத்தியில ்ெழிப்படான 
வேணிக சூழளை வேைர்ப்பேறகடான எஙகள் 
்நடாககத்திளன பிரதிபலிககிைது.

"எலைடா அைவிைடான வேணிகஙகளும் 
ேஙகள் முழு திைளன அள்ய 
உேவுவேேறகு விரிவேடான ஆேடாரஙகள் மறறும் 
்நட்வேடார்ககிங வேடாய்ப்புகளை வேழஙக 
நடாஙகள் முயறசி ்ெய்கி்ைடாம்," என்று 
அவேர் ்மலும் கூறினடார்.

இந்ே நிகழ்வில பினடாஙகு வீடடுவேெதி 
மறறும் சுறறுச்சூழல ஆடசிககுழு 
உறுப்பினர் ்த்்ேடா � சுந்ேரடாஜூ ்ெடாமு 
மறறும் பினடாஙகு மகளிர் ்மம்படாடடுக 
கழகத்தின் (PWDC) ேளைளம நிர்வேடாக 
அதிகடாரி ்த்்ேடா ஓங பீ ்ைங ஆகி்யடார் 

கைந்து ்கடாண்்னர்.
சுந்ேரடாஜு ேனது உளரயில, 

கருத்ேரஙளக ஏறபடாடு ்ெய்வேதில 
முளனப்பு கடாடடியேறகடாக ம்ைசியடா 
வேணிகககைம் அளமப்பிளனப் (பினடாஙகு 
கிளை) படாரடாடடினடார்.

“இது இந்திய ெமூகத்ளே ளமயமடாகக 
்கடாண்் ஒரு சிைந்ே திட்ம். 
பங்கறபடாைர்கள் அளனவேரும் இன்ளைய 
கருத்ேரஙளக முழுளமயடாகப் பயன்படுத்திக 

்கடாண்டு, கறறுக்கடாண்் 
படா்ஙகளைத் ேஙகள் வேணிகஙகளுககுப் 
பயன்படுத்துவேர் என்று நம்புகி்ைன்.

 "வேடாழ்களகயில ஒரு முககியமடான 
படா்ம் என்ன்வேன்ைடால, நீஙகள் 
ஒருவேருககு வேணிகத்தில ்வேறறி்பை 
உேவும்்படாது, அவேர்களுள்ய 
ெடாேளனகளின் மூைம் நீஙகளும் ்வேறறி 
்பறுவீர்கள்," என்று சுந்ேரடாஜு 
நம்பிகளக ்ேரிவித்ேடார்.

ஆடசிக்குழு உறுபபினர் ்த்தோ � சுந்ேோஜு, பினாஙகு ம்களிர் தமம்்பாடடுக் ்கழ்கத்தின் 
(PWDC) ேம்மம நிர்வா்க அதி்காரி ்த்தோ ஓங பீ ப்ங, மத்சி� வணி்கக்்களம் அமமபபு 
(பினாஙகு கிமள) சங்கத் ேம்வர் சாந்ோ குபபு ஆகித�ார் போழில்முமனதவார் ்கருத்ேேஙகில் 
குழுப்ப்ம் எடுத்துக் ப்காண்்னர். 

ஜார்ச்டவுன் - இந்திய ெமூகத்ளே 
அத்தியடாவேசிய வேணிக அறிவு்ன் 
சித்ேப்படுத்துவேேறகடாக, ம்ைசிய 
வேணிகககைம் அளமப்பு (பினடாஙகு 
கிளை) ெமீபத்தில ்ேடாழிலமுளன்வேடார் 
கருத்ேரஙளக ஏறபடாடு ்ெய்ேது.

பினடாஙகு ஹடார்மனி ளமயத்தில 
அண்ளமயில நள்்பறை கருத்ேரஙகில, 
இந்திய ெமூகத்ளேச் ்ெர்ந்ே சுமடார் 60 
்பர் பங்கறறு பயன்்பறைனர்.

ம்ைசிய வேணிகககைம் அளமப்பு 
(பினடாஙகு கிளை) ெஙகத் ேளைவேர் 
ெடாந்ேடா குப்பு, இந்நிகழ்ச்சியில பல்வேறு 
மடாநிை மறறும் மத்திய நிறுவேனஙகளின் 
்பச்ெடாைர்கள் பங்கறறு மதிப்புமிகக 
வேணிக நுண்ணறிவுகளை வேழஙகினர் 
என்ைடார்.

“இந்ேத் திட்த்தின் மூைம், 
பங்கறபடாைர்களுககு ஒரு ்ேடாழிளைத் 
்ேடா்ஙகுவேது, ெட்ப்பூர்வே 
நள்முளைகளுககுக ளகயடாள்வேது மறறும் 
்படாருத்ேமடான வேணிக வேடாய்ப்புகளைக 
கண்்றிவேது ் படான்ைவேறளைக கறபிப்பளே 
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பாயான் பாரு - 40 நடாடுகளைச் 
்ெர்ந்ே 200ககும் ்மறபட் 
முன்னணி ே் அள்யடாைம் ்கடாண்் 
நிறுவேனஙகளின் பங்கறபு்ன், 4-ஆவேது 
ஆசியடா மின்னணுவியல கண்கடாடசி 
மறறும் 3-ஆவேது பினடாஙகு உறபத்தி 
கண்கடாடசியின் (PMAX) ்ெத்தியடா 
ஸ்ளபஸ் மடாநடாடடு ளமயத்தில துவேஙகியது.  

இந்ே மூன்று நடாள் நிகழ்வு, பைவிேமடான 
கண்கடாடசியடாைர்கள், கருத்ேரஙகுகள் 
மறறும் ்நட்வேடார்ககிங வேடாய்ப்புகள், 
்ேடாழிலநுடபம் மறறும் ் ேடாழிலதுளையின் 
சிைந்ே நள்முளைகள் பறறிய மதிப்புமிகக 
நுண்ணறிவுகளை பங்கறபடாைர்களுககு 
வேழஙகுகிைது.

கண்கடாடசியின் ்ேடா்கக விழடாவின் 
்படாது, 'EMAX' மறறும் 'PMAX' 
ஆ்ைடாெகர் பிலிப் வின்்ென்ட, நிளையடான 
்ேடாழிலதுளைககு ஒரு முககிய ளமயமடாக 
உள்ைது என்பளே எடுத்துளரத்ேடார்.

"கண்கடாடசியில பை 
கண்கடாடசியடாைர்கள் மறறும் 
பங்கறபடாைர்கள் நிளையடான தீர்வுகளை 
ஊககுவிப்பதில உறுதிபூண்டுள்ைனர், 
்மலும் பசுளமயடான நிளையடான 

‘EMAX’ மற்றும் ‘PMAX’ கண்காட்சி �ளர்ச்சி �ாய்பபுகமள 
உரு�ாக்குகிறது

பாகான் – பினடாஙகு மடாநிைத்தில உள்ை 
பி40 குடும்பஙகளைச் ்ெர்ந்ே இந்திய 
மடாணவேர்கள் இப்்படாது ்மறகலவி 
்ேடா்ர்வேேறகடான உபகடாரச் ெம்பைத்ளேப் 
்பறுவேேறகடான வேடாய்ப்ளபப் ்பறறுள்ைனர்

இது பினடாஙகு இந்து அைப்பணி வேடாரியம் 
(PHEB) மறறும் ேனியடார் உயர்ககலவி 
நிறுவேனஙகள் (IPTS) ஆகியவேறறுககு 
இள்்யயடான கூடடு முயறசி என்று 
படாகடான் ்டாைடாம் ெட்மன்ை உறுப்பினர் 
குமரன் கிருஷணன் அவேரது ்ெளவே 
ளமயத்தில நள்்பறை ்ெய்தியடாைர் 
ெந்திப்பில இவ்வேடாறு  அறிவித்ேடார்.

பி40 குடும்பஙகளைச் ்ெர்ந்ே 
ேகுதியடான இந்திய மடாணவேர்களுககு 
ரிம2 மிலலியன் மதிப்பிைடான 60 உபகடாரச் 
ெம்பைஙகள் வேழஙகப்படும் என்று அவேர் 
குறிப்பிடடுள்ைடார்.

“ேனியடார் உயர்ககலவி நிறுவேனஙகைடான 
டவின்்்க அளனத்துைக 
பலகளைககழகம் ்ேடாழிலநுடப கலலூரி 
(Twintech International University 
College of Technology), மஹ்டா 
பலகளைககழகம் (Mahsa University), 
தீபகறப கலலூரி மறறும் ளபனரி 
்மைடாண்ளம மறறும் ்ேடாழிலமுளன்வேடார் 
பலகளைககழகம் (Peninsular College  
Binary University of Management & 
Entrepreneurship) ஆகியளவே இந்ே 
உபகடாரச் ெம்பைம் வேழஙக முன்வேந்ேள்ைன. 
 “இந்ே உபகடாரச் ெம்பைம், வேணிக 
நிர்வேடாகம், கணினி அறிவியல, கணககியல, 
ெந்ளேப்படுத்ேல, ்ேடாழிலநுடபம் 
மறறும் அடித்ேைம், டிப்்ைடாமடா மறறும் 
இைஙகளை உள்ளிட் பை படிப்புகளை 
உள்ை்ககியுள்ைது.

இேனிள்்ய, ம்ைசிய இந்திய 
கடாஙகிரஸ் எய்ம்ஸ்ட பலகளைககழகத்தின் 

பி40 குடும்பங்களைச் சேர்ந்த இ்நதிய மாணவர்களுக்கு உ்ப்காரச் ேம்பைம

மூைம், பி40 குடும்பத்ளேச் ்ெர்ந்ே 
பினடாஙகு இந்து மடாணவேர்களுககு 
பல்வேறு துளைகளில இைஙகளைப் 
பட்ப்படிப்புகளுககு ்மடாத்ேம் 
ரிம1.5 மிலலியன் மதிப்புள்ய 
உேவித்்ேடாளககளை வேழஙகியுள்ைது. 
நமது குழந்ளேகள், குறிப்படாக பி40 
குடும்பத்ளேச் ்ெர்ந்ேவேர்கள் கணககியல, 
்மன்்படாருள் ்படாறியியல, மின்னணு 
மறறும் மின் ்படாறியியல மறறும் பிை 
்ேடாழிலமுளை ேகுதிகளைப் ்படான்ை 
கலவிகளை கறக ஏய்ம்ஸ்ட பலகளைககழகம் 
வேடாயிைடாக உபகடாரச் ெம்பைம் ்பறுவேர். 
கலவியின் மூைம் மடடு்ம நமது பி40 
குடும்பஙகளின் ெமூக ்மம்படாடடு மறறும் 
வேைர்ச்சியிளன அதிகரிகக உேவே முடியும். 
ஆக்வே இத்திட்த்திறகு முழு மூச்ெடாக 

்ெயலபடுத்திய ம.இ.கடாவின் ்ேசிய 
ேளைவேர் ்டான்� விக்னஸ்வேரன் மறறும் 
்த்்ேடா தினகரனுககு குமரன் நன்றிளய 
்ேரிவித்துக ்கடாண்்டார். 

்மலும் பினடாஙகு இந்து அைப்பணி வேடாரிய 
ேளைவேரும் ்ஜலு்ேடாங நடா்டாளுமன்ை 
உறுப்பினர் ஆர்.எஸ்.என். இரடாயர், 
படாகடான் நடா்டாளுமன்ை  உறுப்பினர் லிம் 
குவேடான் எங மறறும் ்ெனட்ர் ்டாக்ர் 
ஆர்.ஏ. லிங்கஸ்வேரன் ஆகி்யடார் கைந்து 
்கடாண்்னர்.

குமரனின் கூறறுப்படி, ்படாதுப் 
பலகளைககழகஙகளிலிருந்து வேடாய்ப்புப் 
்பைத் ேவேறிய பி40 குடும்பஙகளைச் 
்ெர்ந்ே சிைந்ே இந்திய மடாணவேர்களுககு 
முன்னுரிளம அளிககப்படும்.

 “உேவித்்ேடாளகககு ்படாருத்ேமடான 

விண்ணப்பேடாரர்களைத் ் ேர்ந்்ேடுப்பேறகு 
நடாஙகள் ்நர்கடாணல ந்த்து்வேடாம்.

“பினடாஙகில உள்ை இந்திய 
மடாணவேர்களுககு இந்ே உபகடாரச் ெம்பைம் 
வேழஙக PHEB உ்ன் ஒத்துளழத்ேேறகடாக 
ேனியடார் நிறுவேனஙகளுககு நடான் நன்றி 
்ேரிவிகக விரும்புகி்ைன்,” என்று அவேர் 
கூறினடார்.

இேறகிள்யில, பினடாஙகில உள்ை 
இந்து ெமூகத்திறகு கலவி உேவிகளை 
வேழஙகுவேேன் மூைம், கலவியில சிைந்து 
விைஙகுவேளே ஊககுவிகக வேழிவேகுகக 
முடியும் என PHEB உறுதியு்ன் இருப்பேடாக 
இரடாயர் கூறினடார்.

இந்ே உபகடாரச் ெம்பைம் ்ேடா்ர்படான 
்மல விபரஙகளுககு 012-427 2378 என்ை 
எண்களில ்ேடா்ர்புக ்கடாள்ைைடாம்.

பினாஙகு இந்து அறப்பணி வாரி�த் ேம்வர் ஆர்.எஸ்.என் இோ�ர், ்பா்கான் ்ா்ாம் சட்மன்ற உறுபபினர் குமேன் கிருஷணன், பசனட்ர் ்ாக்்ர் 
லிஙத்கஸ்வேன் ஆகித�ார் தமற்கல்வி போ்ர்வேற்கான உ்ப்காேச் சம்்பளம் போ்ர்்பா்க அறிவித்ேனர்.

்படாருைடாேடாரத்திறகடான ம்ைசியடாவின் 
படார்ளவேககு இணஙகுகிைடார்கள்.

“அளனத்துைக கண்கடாடசி, மடாநடாடு, 

‘EMAX’ மறறும் ‘PMAX’ ்கண்்காடசிம� இன்பவஸ்ட பினாஙகின் ேம்மமச் பச�ல்முமற 
அதி்காரி ்த்தோ லூ லீ லி�ான், அேன் ஆத்ாச்கர் பிலிப வின்பசன்ட மறறும் முக்கி� 
பிேமு்கர்்கள் போ்ஙகி மவத்ேனர்.

்ேடாழிலநுடப கருத்ேரஙகுகள், குழு 
விவேடாேஙகள், ்ேடாழிலநுடப திைன் 
்படாடடிகள் மறறும் ்நட்வேடார்ககிங 

வேடாய்ப்புகள் ் படான்ை பை ந்வேடிகளககளை 
நடாஙகள் ஏறபடாடு ்ெய்துள்்ைடாம்.

"இககண்கடாடசி பங்கறபடாைர்கள் 
நுண்ணறிவுகளைப் ்பைவும், 
கூட்டாண்ளமகளை உருவேடாககவும் 
மறறும் வேைர்ச்சிககடான புதிய வேடாய்ப்புகளை 
ஆரடாயவும் உேவுகின்ைன," என்று அவேர் 
குறிப்பிட்டார்.

இேறகிள்யில, ஆசியடா 
குளைகக்த்தி (SMAX) 2025, பினடாஙளக 
ளமயமடாகக ்கடாண்டு நள்்பைவுள்ைது. 
இது உைகைடாவிய குளைகக்த்தி 
ளமயமடாக ம்ைசியடாவின் நிளைளய 
வேலுப்படுத்துவேளே ்நடாககமடாகக 
்கடாண்டுள்ைது என்றும் வின்்ென்ட 
பகிர்ந்து ்கடாண்்டார்.

இந்நிகழ்ச்சியில இன்்வேஸ்ட 
பினடாஙகின் ேளைளமச் ்ெயல அதிகடாரி 
்த்்ேடா லூ லீ லியடான், பினடாஙகு மடாநடாடு 
மறறும் கண்கடாடசி பணியகத்தின் 
ேளைளமச் ்ெயலமுளை அதிகடாரி 
அஷவின் குண்ெகரன், என்.ஆர்.
ஜி கண்கடாடசி நிறுவேனர் மறறும் குழும 
ேளைளம அதிகடாரி ்கன்னி ்யடாங 
மறறும் பைர் கைந்து ்கடாண்்னர்.
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பந்ாய் ஜஜரேஜா – அண்ளமயில 
மடாநிை முேைளமச்ெர் ெடாவ் ்கடான் 
இ்யடாவ், நீர் கட்ண உயர்வின் மூைம் 
கிள்ககப்்பறும் வேருவேடாய், மடாநிைத்தில 
நீர் வேழஙகல உள்கட்ளமப்ளப ் மம்படுத்ே 
பயன்படுத்ேப்படும் என்ை உறுதி்மடாழிளய 
மீண்டும் வேலியுறுத்தினடார்.

க்ந்ே பிப்ரவேரி 1 முேல நள்முளைககு 
வேந்ே புதிய கட்ண விகிேம் தீபகறப 
ம்ைசியடாவில உள்ை அளனத்து 
மடாநிைஙகளையும் உள்ை்ககி மத்திய 
அரெடால முடிவு ்ெய்யப்பட்து என்று 
அவேர் கூறினடார்.

“நீர் கட்ண உயர்வின் மூைம் 
கிள்ககும் வேருமடானம், மடாநிைத்தின் 
நீர் விநி்யடாக உள்கட்ளமப்ளப 
்மம்படுத்துவேேறகடான ்ெைளவே ஈடுகட் 
பயன்படுத்ேப்படும்.

"உண்ளமயில, இந்ே புதிய கட்ண 
விகிேம் இன்னும் ் படாதுமடானேடாக இலளை, 
்மலும் எதிர்கடாைத்தில மடாநிை அரசு க்ன் 
அலைது முேலீடு வேழஙக ்வேண்டும்," என்று 
பினடாஙகு அம்்னடா புதிய குடிநீர் கட்ண 
உயர்ளவே மடாநிை அரெடாஙகம் ேறகடாலிகமடாக 
நிறுத்ே ்வேண்டும் எனும் ்கடாரிகளகககு 
்ெய்தியடாைரின் ் கள்விககு அவேர் இவ்வேடாறு 
பதிைளித்ேடார்.

நீர் விநி்யாக உளகட்்டமமபமப ்மம்படுத்�  
கட்்டண உயர்வு அ�சியம் - சாவ்

பாயான் பாரு - கடார்பன் உமிழ்ளவேக 
குளைத்ேல, ஆறைல திைளன 
்மம்படுத்துேல, பசுளமக கடடி் 
நள்முளைகளை ஊககுவித்ேல 
மறறும் நிளையடான கழிவு ்மைடாண்ளம 
உத்திகளை ்ெயலபடுத்துேல ்படான்ை 
பல்வேறு முயறசிகள் மூைம் பினடாஙகு 
பசுளமத் திட்த்ளே ளகயடாளும் 
நிளைத்ேன்ளமயில குறிப்பி்த்ேகக 
முன்்னறைஙகளை அள்ந்துள்ைது.

மடாநிை வீடடுவேெதி மறறும் சுறறுச்சூழல 
ஆடசிககுழு உறுப்பினர் ்த்்ேடா � 
சுந்ேரடாஜூ ்ெடாமு, பினடாஙளக பசுளம 
்ேடாழிலநுடபம் மறறும் புதுளமககடான 
ளமயமடாக மடாறறுவேதில இந்ே முயறசிகள் 
முககியமடானளவே என்று எடுத்துளரத்ேடார். 
அளவே பசுளம முேலீடுகளை ஈர்ப்ப்ேடாடு  
ஒரு நிளையடான சுறறுச்சூழல அளமப்ளப 
உருவேடாககுகின்ைது.

்படாருைடாேடார வேைர்ச்சிளய வேலுப்படுத்தி 
்வேளை வேடாய்ப்புகளை உருவேடாககும் 
அ்ே ்வேளையில சுறறுச்சூழல 
நிளைத்ேன்ளமளய ் ம்ைடாஙகுவேது மடாநிை 
அரசின் முககிய ்நடாககஙகளில ஒன்று 
என்று அவேர் ்கடாடிடடுக கடாடடினடார்.

 “பினடாஙகு பசுளமக கழகத்தின் (PGC) 
ேளைளமயிைடான பினடாஙகு பசுளமத் 
திட்ஙகள், ம்ைசியடாவின் பசுளமயடான 
மடாநிைமடாக பினடாஙளக மடாறறுவேளே 
்நடாககமடாகக ்கடாண்டுள்ைது. பசுளமப் 
்படாருைடாேடாரம், புதுளமயடான நிர்வேடாகம் 
மறறும் 4P கூட்டாண்ளமகள் (்படாது, 
ேனியடார், மககள், ்ேடாழிலமுளை) 
ஆகியவேறைடால இந்ே இைககு 
ஆேரிககப்படுகிைது.

"பினடாஙகின் குறிப்பி்த்ேகக 
ெடாேளனகளில 'இைவேெ ்நகிழிப் ளப 
அறை' ்கடாள்ளக, மூைக ்கடாள்ளகயில 

எதிர்கடாைத்தில நீர் கட்ணத்ளே 
அதிகரிகக மடாநிை அரசு 
உத்்ேசித்துள்ைேடா என்று ்கட்ேறகு, 
இதுவேளர இந்ே விவேகடாரம் குறித்து 
்ேசிய நீர் ்ெளவே ஆளணயம் (SPAN) 
மறறும் அளமச்ெரளவேயடால முடிவு 
்ெய்யப்ப்விலளை என்று ் கடான் இ்யடாவ் 
விைககமளித்ேடார்.

"நீர் ்மைடாண்ளம ஆடசியின் கீழ், 
ஒவ்்வேடாரு மூன்று வேரு்ஙகளுககும் நீர் 
்மைடாண்ளம நிறுவேனஙகள் அந்ேந்ே 
வேணிகத் திட்ஙகளை ேத்ேம் SPAN-
இ்மிருந்து ஒப்புேல ்பை அனுப்பும்.

"இருப்பினும், புதிய விளை நிர்ணயிப்பு 
அலைது ்ெயலபடுத்ேப்படும் ்ேதி 
நீர் ்மைடாண்ளம நிறுவேனம் அலைது 
மடாநிைத்திறகு உடபட்து”, என ெடாவ் 
குறிப்பிட்டார்.

முன்னேடாக, ் ேசிய நீர் ் ெளவே ஆளணயம் 
(SPAN) பினடாஙகில ஒரு மடாேத்திறகு 35 
கன மீட்ர் (m3) வேளரயிைடான உள்நடாடடு 
நீர் பயன்படாடடிறகடான புதிய ெரடாெரி 1,000 
லிட்ர் வீேம் m3ககு ரிம1.17 என்றும் 
குளைந்ேபடெ மடாேக கட்ணம் ரிம6.20 
என்றும் அறிவித்ேது.

க்ந்ே ஜூன் 6 அன்று, மடாநிை 
அரசு பினடாஙகு நீர் விநி்யடாக வேடாரியம் 

(PBAPP) முேல 10,000 லிட்ருககு ஆறு 
மடாேஙகளுககு இைவேெ நீர் வேழஙகவும், 
்பரிய குடும்பஙகளுககு ரிம20 குடும்ப நடபு 
ேள்ளுபடி திட்த்ளே விரிவுபடுத்ேவுள்ைேடாக 
குறிப்பிடடிருந்ேது.

இந்ே முேல 10,000 லிட்ர் இைவேெ நீர் 

கழிவுப் பிரிப்பு மறறும் புதுப்பிககத்ேகக 
ஆறைல மறறும் ஆறைல திைன் 
ஆகியவேறறில முன்முயறசிகள் ஆகியளவே 
அ்ஙகும். இளவே ஆறைல திைன், கழிவு 
்மைடாண்ளம மறறும் பினடாஙளக பசுளம 
உறபத்தி ளமயமடாக நிறுவுேல ்படான்ை  
அைவு்கடாலகளை அளமத்துள்ைன.

"சுறறுச்சூழலுககும் உள்ளூர் 
ெமூகஙகளுககும் பயனளிககும் அ்ே 
்வேளையில நிளையடான நள்முளைகள் 
்படாருைடாேடார வேைர்ச்சிளயத் தூண்டும் 
என்பளே இந்ேத் திட்ஙகள் குறிககிைது" 
என்று ஸ்ளபஸ் மடாநடாடடு ளமயத்தில 
நள்்பறை பி.கி.சி மறறும்  ம்ைசிய 
நிளையடான விநி்யடாகம் மறறும் புத்ேடாகக 
அளமப்பு (MASSCI) புரிந்துணர்வு 
ஒப்பந்ேத்தில கைந்து ் கடாண்டு சுந்ேரடாஜூ 
ேனது உளரயில கூறினடார்.

புதுப்பிககத்ேகக எரிெகதித் 
திட்ஙகளை விரிவுபடுத்துேல, 
பசுளமப் ்படாககுவேரத்து அளமப்புகளை 
்மம்படுத்துேல மறறும் ்படாருைடாேடாரக 
்கடாள்ளககளை ஊககுவித்ேல 
ஆகியவேறறின் மூைம் பினடாஙகு 
ேனது நிளைத்ேன்ளம இைககுகளை 
முன்்னறறுவேதில உறுதியடாக உள்ைது 
என்று சுந்ேரடாஜூ வேலியுறுத்தினடார்.

"இந்ே இைககுகளை அள்வேேறகு 
அரெடாஙகம், ்ேடாழிலதுளை மறறும் 
ெமூகத்தின் ஒத்துளழப்பு அவேசியம். 
'PGC' மறறும் 'MASSCI' இள்்யயடான 

புரிந்துணர்வு ஒப்பந்ேம் ்படான்ை 
கூட்டாண்ளமகள், புதுளம மறறும் 
நிளைத்ேன்ளமககடான எஙகள்  
அர்ப்பணிப்ளப எடுத்துககடாடடுகின்ைன," 
என்று அவேர் கூறினடார்.

இேறகிள்யில, ் பரடாசிரியர் ் ைடா்ரைடா 

சியடா, பினடாஙகில நிளைத்ேன்ளமளய 
்மம்படுத்துேல, புதுளமகளை வேைர்ப்பது 
மறறும் சுறறுச்சூழளைப் படாதுகடாப்பது 
ஆகியவேறளை ்மம்படுத்துவேதுேடான் 
இப்புரிந்துணர்வு ஒப்பந்ேத்தின் ்நடாககம் 
என்று கூறினடார்.

பினாஙகு ்பசுமமக் ்கழ்கம் மறறும்  மத்சி� நிம்�ான விநித�ா்கம் மறறும் புத்ோக்்க அமமபபு 
(MASSCI) புரிந்துணர்வு ஒப்பந்ேம் ம்கப�ழுத்ோன நி்கழ்ச்சியில் ஆடசிக்குழு உறுபபினர் ்த்தோ � 
சுந்ேோஜு, பி.கி.சி ேம்மம பச�ல்முமற அதி்காரி தஜாசபபின் ோன் மறறும் முக்கி� பிேதிநிதி்கள் 
்பஙத்கறறனர்.  

வேழஙகுவேது ஜுளை மடாேம் முேல அடுத்ே 
டிெம்பர் வேளர அமலில இருககும் மறறும் 
ேள்ளுபடி திட்த்தில ரிம5,000 மறறும் 
அேறகும் குளைவேடான வேருமடானம் ்கடாண்் 
எடடு ்பர் மறறும் அேறகு ்மல உள்ை 
்பரிய குடும்பஙகளும் ்பறுவேர்.

பிைாங்கு பசுமமத் திட்்டத்தில் 
முன்்ைாக்கி தசல்கிறது 
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我国即将迎来67周年国庆，槟州首
长曹观友吁请民众踊跃响应，悬挂国旗
以迎接国庆，展现爱国精神。

他是为槟州国庆月及悬挂国旗主持
开幕礼上，呼吁民众在自己家外、工
作地点、宗教场所和公众场所等悬挂国
旗，以行动支持国庆庆典。

加强人民团结与和谐
他 指 出 ， 今 年 国 庆 主 题 为 “ 昌 明 大

马：独立精神”，旨在提醒大家我国先
辈努力建设国家，为大马打下坚实基础
的艰辛过程。

“这项主题符合昌明大马所涵盖的理
念，既通过思维、社会和经济的包容，
加强马来西亚人民的团结及和谐，打造

更为强稳的社会。”
他说，先辈们在建国路上不分

彼此，互相扶持和团结在一起，所
展现的牺牲与爱国精神值得大家学
习，并贯彻在马来西亚人的精神之
中。

“这项活动不仅是我国的常年活
动，更是培养人民爱国情操的一个
平台，提醒大家必须团结一致，才
能面对一切困难。”

发起一户一辉煌条纹运动
会 上 ， 他 也 发 起 “ 一 户 一 辉 煌

条纹”运动，并分发给州内63个组
织，其中包括政府机构、学校、非
政府组织及企业等。

“在家里悬挂国旗，是最为简单
和直接的爱国表现。”

主办单位也特地安排25辆来自各
政府机构的官车，装饰上“辉煌条
纹”后在威省进行巡游，为国庆月
系列庆典活动打响首炮。

迎接67周年

国庆日
首长吁展现
爱国精神

曹观友、刘子健、
莫哈末阿都哈密等
欢送各政府机构官
车展开巡游。

挥舞国旗，展现爱国精神。

庄严的升旗仪式。
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配合马来西亚67周年国庆日，槟
州各学校、社区都可见到一面面的
辉煌条纹，国庆月气氛浓厚，槟民
同庆及宣扬爱国精神。

财政部副部长兼丹绒区国会议员
林慧英，日前亦分发 2810 面辉煌条
纹予丹绒选区内的21所学校及东北
县教育局办公室，提升热爱国家的
精神。

她 说 ， 今 年 的 国 庆 主 题 “ 昌 明 大
马：独立精神”，是成为大家走向文
明社会的指南。而移交的辉煌条纹
不仅是面旗帜，更是象征大家对下
一代延续独立遗产和维护团结精神
的责任。

她强调，教育是塑造国家未来的
主要核心，而从小就灌输热爱国家
的价值观，已成为教育工作者、家
长和社区领袖的责任。

她是在出席位于槟岛女子国民小
学，进行的丹绒区各校国庆月及挥
动辉煌条纹推介礼上，如是指出。

郑来兴：团结一致自我认同
光大区州议员郑来兴表示，今年

的国庆主题，象征着一个全面发展
的先进及进步国家， 强调各族人民
的进步和进取 、团结一致及坚定自
我认同。

他表示，今年我国迎来67周年国
庆日，大家必须时刻保持警惕，避
免通过负面影响和做法损害我们的
国家。

“我相信，作为一名优秀的马来西
亚人，你们都应该感到自豪，因为
你们将良好举止的实践，作为团结
所有多种族人民的一步，同时保证
心爱的马来西亚的和平与主权。”

学生爱国衣裳创意满满
槟岛女子国民小学约40名学生，

亦配合国庆月推介礼活动，特换上
了创意满满的爱国衣裳，现场散发
着浓浓的爱国气氛。

该 校 老 师 莎 丽 娜 接 受 《 珍 珠 快
讯》访问时指出，学生们的爱国服
装都是由家长们所准备的。

她笑言，每年的国庆月，这些家
长和学生们都很积极地制作这些服
装，以配合学校的国庆活动，为活
动生色不少。

她说，在国庆月内，该校会进行
系列的活动，包括 国 庆 服 装
秀、国庆日填色比 赛 、

国庆日布置课室比赛等。

五条路彩虹公寓悬挂辉煌条纹
此外，槟城五条路彩虹公寓发起悬

挂国旗活动，以冀带动国庆月气氛，
激发大家的爱国情操， 把辉煌条纹悬
挂上“彩虹”！

该公寓睦邻计划中心主席慕尼安迪
指出，这是他们的一项常年活动，自
2004年开始每年国庆月期间，都会举
办类似节目，来和大家一起欢庆国家
独立。

他 日 前 在 彩 虹 公 寓 5 栋 大 楼 范 围
内，悬挂逾80面国旗后，向记者这么
指出。出席者包括彭加兰哥打区州议
员服务中心庄钦吉和丹绒区国会议员
服务中心黄奕豪。

他透露，该公寓居民涵盖
各族，日常生活中也充分展

现 各 族 和 谐 融

洽场景，尤其是在举办各项活动时，各族居
民都会热情参与，这也包括此次所举办的国
庆活动。

“除了今天悬挂国旗活动外，我们也会在接
下来发起一屋一国旗运动、爱国问答游戏比
赛及国庆填色比赛等，旨在培养大家的爱国
精神。”

他希望民众可以支持该中心所发起的国庆
活动，并且在经济许可下购买国旗，悬挂在
自家家门前，以彰显各族人民爱国的心意。

林慧英日前共分发2810面辉煌条纹予丹绒选
区内的21所学校。

小学生们换上了创意满满的爱国衣裳，迎接国
庆日的到来！

槟城五条路彩虹公
寓发起悬挂国旗活
动，以冀带
动国庆月气
氛。

校长、老师和学生们挥动着
辉煌条纹，激昂地唱着爱国
歌曲。

昌明大马 独立精神
槟国庆月气氛浓



3要闻 32024年8月16日—31日

随着峇六拜滨海全球商业服务中心
（GBS by the Sea）即将竣工，槟城进
一步巩固集成电路 （IC） 设计和数
码科技全球中心的声誉。这座最先进
的办公空间将于今年12月1日竣工，
吸引享誉全球的3家科技巨头入驻！

GBS By The Sea 将迎来3家全球知
名科技巨头–AMD、Celestica 和另一
家美国科技公司，预计将创造2000至
3000个高价值就业机会。AMD去年宣
布扩张计划，尤其在GBS和工程专业
方面不断增长，而Celestica将在槟城
建立其首个马来西亚研发和设计开发
中心。

投资槟城（Invest Penang）发文告
时指出，GBS By The Sea 是槟城IC
设计与数码园区的一部分，于5月4日
推介，提供总计100万平方英尺的优
质办公空间，专门提供IC设计、
研发、工程服务、全球商
业 服 务 、 数 字 科
技等高端行业入
驻。这座先进现
代化的建筑面临 

大海，可欣赏美景及槟城二桥，9层
楼高总计29万4000平方英尺的净可出
租面积，配备830个停车位。

GBS By The Sea 的独特之处在于
它拥有两个 11kV 变电站，成为马来
西亚第一座提供先进基础设施的建
筑。此外，该建筑的地板承重能力为 
5KN/m2，非常适合容纳IC设计和研
发公司；也符合马来西亚数码建筑（
以前称为多媒体超级走廊）的标准，
突显其一流的设施和技术能力。

槟州首长曹观友指出，槟城将成
为马来西亚提升价值链的催化剂，也
坐稳本区域高端投资首选目的地的地
位。“通过槟城可持续的生态系统，
州政府将继续提高槟城的全球竞争
力。”

槟城在亲商业环境和强大的生态系
统的支持下，将继续成为 DGBS 和卓
越中心 （CoE） 。

槟城IC设计与数码园区为企

业和居民营造理想的工作环境，园区
内的便利设施包括友好人行道、脚车
道、停车换乘设施、户外休闲空间和
餐馆。为了提高环保连通性，也将引
入电动踏板车和自行车等共享微型
交通服务。此外，新建成的半自动
化美食广场Bayana距离GBS By The 
Sea仅几步之遥，提供便捷的餐饮选
择。

过 去 3 0 年 ， 槟 城 吸 引 了
2 8 家 I C 设 计 公 司 入 驻 ， 包
括 英 特 尔 、 A M D 、 O p p s t a r 
Technology、SkyeChip、Infinecs 
S y s t e m s 、 M i c r o c h i p 、 U S T 
Global、Lattice 和 Synopsys 等行业
巨头。展望未来，槟城将继续发展
世界一流的基础设施，巩固在本区
域享有的卓越工商地位。

GBS By The Sea预计12月竣工
3科技巨头入驻创造3000就业机会

槟州政府积极打造集成电路设计及数码园区，放眼吸引更多高影响力投资入驻
槟州。

滨海全球商业服务中心是槟城
IC设计与数码园区的一部分。

滨海全球商业服务中心面临大海，
环境优美。
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槟 州 首 长 曹 观 友 指 出 ， 槟
城在今年1月至5月期间，出口
额录得1779.9亿令吉，同比增
长3.9%，保持作为国家主要
出口州属的地位。

他 在 槟 城 出 口 博 览 会 说 ，
槟城是2023年对国家出口贡
献名列前茅的州属，达4347亿
6000万令吉，占全国出口额的
30.5%。

他 举 利 ， 运 输 设 备 和 机
械、各式制造品、制成品、化
学材料及食品是槟城的五大出
口产品，所有相关领域均实现
了正面增长。

致力完善发展规划赋权
议程

无 论 如 何 ， 他 强 调 ， 槟 州
政府致力于完善发展规划赋权
议程，以期透过实施发展政策
和项目，为槟州子民带来全面
的利益。

他认为，这符合槟城2030愿
景和昌明大马理念，旨在提高
生活质量并创造就业机会，从
中带来协同效应，进而吸引投
资者到来。

他重申，通过2030年槟城结
构蓝图，希望有助于提高槟城
的能力，以实现2025年国内生
产总值（GDP）预计增长5.4

％的目标。
他 也 说 ， 槟 城 发 展 机 构 制

定全面战略，如规划和开发基
施齐全的工业区，并在战略区
域增加土地储备，作为工业和
混合发展用途。

他 续 说 ， 该 机 构 不 仅 重 点
发展工业区，还为社会各阶层

提供可负担房屋，展开光大振
兴计划，同时推动峇都加湾的
规划和开发。

积极推动中型企业从事
出口

大 马 对 外 贸 易 发 展 机 构 主
席拿督斯里礼查马力肯指出，

政府目前正积极推动中型企业
从事出口，以确保带来更多利
惠。

他解释，虽然全国只有9000
家 中 型 企 业 ， 占 注 册 公 司 的
1%，但却占了国内生产总值
的36%以及16%劳动力，影响
力很大。

他 续 说 ， 槟 州 现 有 6 3 7 家
中型企业，其中292家涉及出
口，政府将召集业者，凝聚力
量。

他 也 说 ， 基 于 国 际 局 势 的
变 化 ， 除 了 传 统 市 场 以 外 ，
也要关注非洲及中东等新兴市
场。

他 续 说 ， 该 机 构 在 全 球 拥
有49个办公室，以加强对这些
市场的关注，冀这多元化市场
策略有助于提升大马在国际贸
易中的竞争力。

尽 管 面 对 全 球 经 济 形 势 的
不确定性，他指出，2023年，
大马贸易已连续3年突破2兆令
吉，而出口总额也连续3年超
过1兆令吉。

他 引 述 数 据 ， 今 年 上 半
年，大马贸易总额达1.396兆
令 吉 ， 与 去 年 同 期 相 比 增 长
8.4%，而出口额则同比增长
3.9%至7311.1亿令吉。

他 补 充 ， 该 机 构 展 开 一 系
列 措 施 ， 如 大 马 国 际 清 真 展
（MIHAS）、马中高峰会、
出口发展计划及线上平台等，
继续促进我国贸易。

出 席 者 尚 有 槟 州 贸 易 、 企
业发展及乡村发展委员会主席
拉希迪、槟州发展机构首席执
行员拿督阿兹峇卡等。

槟截至5月出口额增长3.9%
首长：保持主要出口州属地位

槟州出口额持续成长，曹观友（中）等人充满信心迈向更好的未来。

瞄 准 槟 城 发 展 潜 能 ， 综
合工程配套服务供应公司盔
甲 综 合 科 技 （ C O R A Z A ）
再在高渊武吉班卓工业区设
厂，迈向另一个里程碑。

槟 州 地 方 政 府 事 务 委 员
会 主 席 方 美 铼 上 出 席 动 土
礼 时 指 出 ， 该 公 司 在 槟 城
发 展 2 0 余 年 ， 如 今 又 选 择
在 高 渊 继 续 扩 展 业 务 ， 彰
显 其 对 槟 城 强 劲 工 业 生 态
系统的信心。

也 是 爪 夷 州 议 员 的 他 认
为，高渊战略的地理位置，
毗邻机场、该公司居林厂房
和居林高科技园区，使之成
为工业发展的理想枢纽。

他 说 ， 自 2 0 0 1 年 来 ， 该
公司专注于提供集成工程服
务，特别是在金属制造和组
装方面的专业技术，与槟城
的工业格局和2030年新工业
大蓝图（NIMP 2030）的目
标高度契合。

因此，他乐见该公司再设
厂房，相信所有利益相关者

的持续合作和发展，将有助
于推动创新、创造机会和为
社区构建繁荣的未来。

林 德 和 ： 为 社 区 经 济
价值献力

盔 甲 综 合 科 技 首 席 执 行
员 林 德 和 指 出 ， 新 厂 房 的
建设将增加约8万3000平方
英 尺 的 空 间 ， 使 该 公 司 总
楼面面积达30万平方英尺。

他 相 信 新 厂 房 的 建 设 ，
不 仅 能 进 一 步 实 现 提 供 工
程 解 决 方 案 的 使 命 ， 也 将
创 造 更 多 就 业 机 会 ， 同 时
为 周 边 社 区 的 经 济 价 值 献
力。

他 说 ， 在 科 技 日 新 月 异
的 时 代 ， 6 G 通 信 和 人 工 智
能 （ A I ） 将 成 推 动 变 革 的
重 要 力 量 ， 因 此 该 公 司 继
续 驱 动 创 新 发 展 ， 以 期 在
供 应 链 生 态 系 统 中 发 挥 关
键作用，满足客户需求。

他 补 充 ， 该 公 司 早 年
落 户 诗 布 朗 再 也 ， 之 后 来

到 武 吉 班 卓 工 业 区 设 厂 ，
而 去 年 兴 建 的 厂 房 正 处 于
安 装 和 调 试 设 备 的 最 后 阶

段 ， 如 今 继 续 拓 展 业 务 ，
将在附近再迎来上述新厂。

出 席 者 尚 有 盔 甲 综 合 科

技 董 事 拿 督 斯 里 阿 都 拉 菲
克 、 鲁 丝 敏 阿 瓦 尼 、 王 永
昇、潘毓敏。

盔甲综合科技再设厂房
方美铼：对槟强劲工业生态系统有信心

潘毓敏（左起）、王永昇、方美铼、林德和、阿都拉菲克及鲁斯敏阿娃妮为盔甲综合科技武
吉班卓工业区第三间新厂房主持动土礼。
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报导李佳盈

槟州生育率下降，引起热议，为此
槟州政府携手各方鼓励民众多生育，
从而培养更多本地人才，帮助促进槟
州发展。

数据显示，槟州2023年人口约177万
1600人，当中华裔人口比率降低0.3%
为44.2%，近年的槟州人口，巫裔可说
是已超越华裔。

槟州社会发展、福利及非伊斯兰事
务委员会主席林秀琴早前在槟州议会
提供的书面问答也提及，槟州新生人
口出生率逐年下降，2019年至2022年
期间，甚至是全国最低。

根据相关数据，槟州2019年新生
人口有2万200人、2020年1万9645
人、2021年1万8571人、2022年1万7731
人。

槟政府积极采取措施
林秀琴：鼓励民众多生育

生活成本高等因素所致
林秀琴较后接受《珍珠快讯》访

问时表示，生活成本提高、三观的改
变、生活重心的转向等，或是导致生
育率下跌的原因。 

她 引 述 家 庭 与 人 口 发 展 局
（LPPKN）2020年进行的民意调查，
有些夫妻推迟生育主要是因为储蓄不
够和经济问题，加上当时疫情来袭，
担心受感染，也使人生态度出现变
化。

她解释，由于槟州生活成本相对较
高，面对经济压力，又需考量到孩子
未来的教育和医疗费等负担，很多夫
妻可能不愿意生孩子。

她续说，过去养儿防老的观念已逐
渐转变，在种种压力下，有者认为不
一定要生育，毕竟养育孩子需要很多
钱，只要未来能照顾自己，就不要让
孩子来到这个世界受苦。

她也说，随着槟州慢慢城市化，难
免为生活方式带来变化，使得人们也
许会优先考虑 职业发展和个人自
由，因此在 这种环境下，有些
人 更 倾 向 晚婚晚育，甚至不
太想生孩 子。

此 外 ， 她 说 ， 生 儿
育女往 往需要家庭的支
持 ， 若 没 有 足 够 的

支 持 系 统 ，
人

们难以在家庭生活和工作中取得平
衡，致使夫妻却步。 她补充，除了
上述因素，生理问题、心理压力和生
活习惯等，都可能导致生育率低下。

增强儿童保育服务
槟州政府意识到生育率下降，积

极采取措施，增强儿童保育服务，并
通过公共宣传活动，强调家庭的重要
性和生育的好处，从而改变社会的态
度，以期鼓励更高的生育率。

林秀琴说，通过黄金宝宝计划，提
供200令吉奖励，协助一些家庭承担
部分费用，并推出宝宝感官特辑，为
新手父母带来些许帮助。

她也说，州政府简化条规，不仅推
动托儿所和幼儿园合法化计划，也提
供津贴，以确保业者遵守安全健康要
求，让父母安心。

“ 我们共拨出90万4523
令 吉 2 8 仙 ， 当 中

为 新 托 儿 所 和
幼 儿 园 提 供 4 6

万6484令吉30
仙 ， 提 升 计
划则是43万
8038令吉98
仙，希望鼓
励 业 者 踊
跃 参 与 保
育 服 务 ，
从 而 减 轻

父 母 负
担。”

推出陪月中心合法化计划
她续说，州政府推出陪月中心合法

化计划，让产后的妈妈得到系统化的
照顾，让她们更有信心照顾孩子和维
系家庭。

她也说，州政府通过槟州妇女发
展机构（PWDC），在工作场所推动
性别包容政策，冀解决性别不平等问
题，推广家庭共同责任，让女性更容
易平衡事业和家庭。

她续说，政府也和私营企业合作，
以促进家庭友好工作政策，希望提供
职场托儿所服务和一些灵活的工作安
排，为父母提供便利。

此 外 ， 她 说 ， 妇 女 发 展 委 员 会
（JPWK）不时会举办工作坊和支持
小组等活动，为新生父母和准父母提
供适用建议，同时促进联系。

致力提供公共活动空间
她续说，地方政府致力于提

供合适的公共活动空间，如公园
和游乐场等，让父母可以带孩

子到来，拉进关系，符合槟城2030愿
景。

她补充，为让人们有机会认识更
多异性，类似联谊（matchmaking）
平台或活动尚在讨论中，以期缔结情
缘，带动生育率。

社团推出各式奖励
为提高生育率，林秀琴指出，全

国各地有不少会馆或公会推出各式奖
励，如北马惠来同乡会，希望鼓励更
多人生育。

不过，她坦言，有些会馆奖励金已
到上千令吉，反应依然不佳，可见这
已成全球问题。

她解释，有些人认为财务状况和生
活方式不适合生育，没有信心能为孩
子提供更好的生活，有者还要享受2
人世界，不太想生孩子。

因此，政府推进各措施，冀帮助平
衡事业和家庭，并通过宣传活动，讲
解其好处，否则若情况持续下去，国
家将逐渐迈向老龄化。

“在积极为各年龄层提供符合需求
的设施之余，我们也要延续槟城2030
愿景之‘重家庭’的努力，引领槟州迈
向更美好的未来。”

林秀琴表示，槟州政府积极采
取措施，以鼓励州内有更高的
生育率。

槟州新生人口出生率逐年下降，2019年至2022年期间，甚至是全
国最低。

州政府增强儿童保育服务，并通过公共宣传活动，强调家庭的重要性和生育
的好处。
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报导翁懿娴
摄影Muhamad Amir Irsyad Omar

槟城健儿们飞赴砂拉越，参加 2024
年第21届马来西亚运动会（SUKMA) 
，与来自全马各地的健儿们竞逐奖
项。

上述盛大体育赛事，将从8月17日 
至 8月24日举行。槟州共派出874人前
往马运会，其中606名为运动员，他们
将参与35项体育项目，共488场赛事，
其他成员则包含教练、团队经
理、医疗团队及技术人员等。

蔡兴华：身心灵平衡最重
要

槟州体育理事会总监蔡兴
华接受《珍珠快讯》访问
时指出，槟州青年及体
育委员会的行政议员魏
子森已于日前，为前往
砂拉越参与大马运动会
的健儿们主持授旗礼。

“在运 动 员 们 出 发
前 ， 我们也邀请了
两 位 体 育 前 辈 ，
为 运动员作出最后一

个 阶 段 的 心 理 建 设
和提点。”
他说，运动员除了

体育锻炼需做好之外，其
实运动员的身心灵也相当重要，需心
理建设及达到一个平衡点，才能有效
抗压，更正面及坚韧地面对赛事的竞
争。

需分散团队至各个赛区
他坦言，此次的马运会东道主是砂

拉越，对他们来说有一定的挑战，因
为砂拉越范围很大，且分散在12个地
区进行各项赛事，而他们槟州团队必
需分散至9个赛区。

“在团队必须分散的情况下，有些运
动员甚至只能靠着自己去面对赛事或
其他挑战。如果大家集中在一起会更
好，获得大家的相互支持打气。”

“因此运动员们需要靠自己去调整自

槟城运动员们设下
目标在马运会中，
夺得40面金牌。

己的情绪、心态，然
后再投入赛事。”

花至少两年半训
练

他表示，为了应付
马运会，参赛的健儿
们花了至少2年半的时
间来训练，因此他冀

望在这次的35项体育赛
事中，健儿们能够顺
利晋入半决赛，那么
才会有报捷的机会。

“成功获选参赛的健
儿都付出了很大的努力，能够
获选的都拥有一定积极地态
度，且勤加训练，因此希望他
们在马运会中能达到一定的成
果。”

目标赢取40面金牌
蔡兴华指出，今次的目标

是赢取40面金牌，而当局也传
达了这方面的讯息予运动员，
并希望运动员们能够设下目
标，在个人赛或团体赛中赢取
至少一面金牌。

他表示，这一届马来西亚

运动会的槟州健儿阵容大部
分是新面孔，这是因为赛制
限制年龄，因此很多上届的
健儿们无法参与这场赛事。

“在这方面，槟州体育理事
会拥有年轻运动员，有望通
过实现既定的奖牌目标，为
槟城争光。”

“这对于运动员的发展也
是一个积极的发展，同时也
为槟州体育界翻开了新的篇
章。

他说，体育运动员也好比
上战场的士兵，为了保家卫
国，要一路战斗。

他 提 及 ， 在 这 届 马 运 会
比赛中，成功获得奖牌的槟
城运动员，将获得丰厚的奖
励。

他说，运动员在体育层面
上，必须奋力拼搏，与对手
拼搏，通过胜利来提高槟州
的名气。

“因此，当我们每个人踏上
砂拉越的马运会赛场时，
一定要努力奋斗，让槟
城旗帜雄伟飘扬。”

法 迪 尔 ： 感 谢
砂州主办方支
持

槟 州 体 育 理 事
会（MSNPP）体
育协调官法迪尔表
示，槟州团队感谢
砂拉越主办当局的
支持及协助，尤其
是槟运动员到9个赛
区的福利事务和准
备。

他相信，接下来
到当地参赛期间，
会与砂州主办单位
建立更密切的合作
关系。

参赛的健儿们
花了至少 2年
半的时间来训
练。

蔡兴华表示，槟州共派出
606名运动员出征到马运
会。

运动员们抓紧时
间锻炼，盼在马
运会有良好表
现。

除了体育锻炼需做好之外，运动员的身心灵也相当重要。

槟606名健儿飞赴砂州
马运会场上竞逐奖项
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为庆祝马中建交50周年，同时也
为增进中马双方交流与互动，陕西省
人民对外友好协会主办了“全球治理
青年人才培养计划”马来西亚槟城州
议员实习助理项目，共有7名学生到
槟城展开为期一个月的实习访问。

槟州议长拿督刘子健说，此项目
是第一次比较具体，同时也是时间较
为长的交流项目，希望到访的学生们
能够体验到槟城的多元生活环境，进
一步带动双边的交流。

他接待参与“全球治理青年人才培
养计划”7名实习生并展开交流会时
说。

刘子健冀深化马中双边交流
“槟城与陕西过去10多年以来一直

都保持着良好的关系与交流，希望透
过此次为期一个月的实习培训，能过
让青年们进一步了解槟城多元社会的
生活环境与文化，有别于旅游观光的
另一番体验。”

他说，非常欢迎陕西的青年朋友
们到此展开实习，希望透过此次的项
目，能够带动和深化双边交流，往
后可吸引更多青年到此学习和实习交
流。

“虽然中马两国国情和生活环境不
一样，但这是非常好的项目，不仅真
正的达到两国人民的深化交流，也能
促进中马双边友好关系。”

刘子健也叮咛学生们，勿以旅客
或游玩心态面对实习生活，因为作为
议员助理或实习生，要面对的是带着
请求前来寻求帮助的人民，所以要学
习如何去应对及解决。

刘子健在交流会上，也讲解了槟
州政府的架构，多元性社会以及当地

美食，让学生们了解州政府的立法及
运作形式，以及槟城民情概况。

魏鉝玲：让学生了解槟政府运
作

全球治理青年人才培养计划驻槟
城顾问魏鉝玲博士说，此次的项目是
主要是陕西国际人才交流协会的一个
项目，让学生们前来了解槟州政府的
运作，培育领导能力。

“7名实习生将会分别到槟城4个选

区包括光大、玻璃池滑、植物园和斯
里德里玛展开为期一个月的实习培
训。”

她说，相信为期一个月的时间对
学生们来说将会非常充实，议员办公
室将会安排各种活动以及协助处理
民生问题等工作，让他们去学习和领
导。

“ 学 生 年 龄 介 意 1 7 至 2 5 岁 ， 他 们
都是趁暑假期间前来槟城学习和交
流。”

实习生盼积累工作经验
西安外国语大学研究生一年级万

馨泽说，这是本身第一次出国展开实
习，因此非常重视这个机会。

他 希 望 在 这 为 期 一 个 月 的 实 习
期，把该做的的工作做好，积累宝贵
的工作经验，并希望将来可运用在实
际工作当中。

西安翻译学院英语专业大四生史
碧清说，此次的实习对她来说是个非
常好的学习机会，同时也可以体验槟
城的风土人情。

她表示，希望自己可通过本身的
努力，能在实习中把工作做好，同时
为两地友好的关系添砖加瓦。

深圳航空提供的深圳直飞槟城班机
的首航于7月27日中午12点45分抵达
槟城，标志着槟州的国际航空网络与
可达性的进一步提升。

该深圳飞往槟城的首航班机代号为
ZH335，于早上8时05分从深圳宝安
国际机场起飞，中午12时45分抵达槟
城国际机场。

由槟城飞往深圳的回程航班代号为
ZH336, 将于下午1时从槟城国际机场
起飞，下午4时40分抵达深圳宝安国
际机场。

至 截 稿 为 止 ， 该 深 圳 槟 城 直 飞 航
线每周三班，分别在周二、周四和周
六运营，飞机为A320型，为两地居
民、游客与商人提供了便捷的出行选
择。

槟 州 旅 游 及 创 意 经 济 行 政 议 员 黄
汉 伟 率 领 官 员 们 ， 在 峇 六 拜 国 际 机
场迎接深圳航空的到来，他在仪式上
致词时说，据广东省人民政府办公厅
2024年5月发布的数据，包括香港、
澳门、广州、深圳、珠海、佛山、惠
州、东莞、中山、江门以及肇庆九市
在内的大湾区5.6万平方公里的土地
上居住着8600万人口，贡献出超14万
亿元的国内生产总值(GDP)，约占中
国全国经济总量的11%。有鉴于此，
他认为，通过越来越多连接大湾区的
直航，大湾区无疑是槟州旅游业可继
续深耕的一大市场。

值得一提的是，除了衔接香港、珠

海、澳门三地，并大幅缩短三地往来
所需交通时间的港珠澳大桥外，深中
通道也于上个月杪，即2024年6月30
日正式开通，日均车流量10万车次。
作为广东省境内连接深圳市，中山市
以及广州市南沙区的跨海通道，深中
通道的启用为珠江口东西两岸，乃至
大湾区的交通发展开创了新的格局，
使得原先需时2小时的深圳中山往来
车程现如今缩减为20分钟左右，配合
正式开通的深圳直飞槟城航班，相信
槟城将迎来更多来自大湾区的游客。

深圳和槟城也皆是闻名遐迩的旅游
胜地，各自拥有着独树一帜的景点与

底蕴深厚的文化魅力。深圳槟城的直
飞新航线将提升两地的可达性，使来
自五湖四海的旅客得以更方便地探索
两地的美景、品尝两地的美食、体验
两地的人文。

机场增加移民局官员及扩充通
关闸门

此外，黄汉伟说，大马移民局槟城
分局将于今年杪增派30名移民局官员
至槟城国际机场服务。机场的出入境
自动通关闸门将从原本的12台增加至
20台，以缓解槟城国际机场乘客激增
所造成的拥堵问题。

朱文明：航班反应佳未来或增加
班次

另一方面，深圳航空马来西亚营业
部总经理朱文明说，首日深圳直飞槟城
的首航班机乘客高达95%，而从槟城飞
至深圳的乘客量则达到93%。如果乘客
量继续增加，深圳-槟城的航班次数将
从每週来回6趟增至每週来回14趟。

出席者包括槟州旅遊暨文化部总监
安努亚、槟州环球旅遊机构总执行长黄
茁原、大马旅游局（北马区）总监沙鲁
阿曼、马来西亚旅遊同业协会槟州分会
主席梁美琴、马来西亚华人旅遊业公会
槟城分会顾问苏文杰及主席陈政宁等。

深圳航空直飞首航抵槟
黄汉伟：料迎来更多大湾区游客

全球治理青年人才培养计划
7中国学生莅槟实习访问

中国学生莅槟实习访问拜会槟州议长拿督刘子健（中），右2为魏鉝玲。

黄汉伟（左5）欢迎深圳航空直飞首航抵达槟城。
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威省市政厅秘书莫哈末依布拉欣指
出，该厅以往用传统捕捉方式整治流浪
猫狗，不过，这并不能有效解决相关问
题。

为此，该厅已改变策略，并拟定一
项控制流浪猫狗种群的计划，通过与州
内不同相关非政府组织合作，以捕捉、
结扎、原地放养（TNR）和教育等方
式，提高民众对有关议题的醒觉。

他是在柔府汽车城进行的大型猫犬
结扎活动上，这么表示。

他补充，通过节育活动，才是解决
流浪猫犬的长期解决方案，而以往的传
统方式不仅无法解决问题，反而大大增
加当局开销，但成效甚微。

每月开销1万5000令吉
“以往我们是以捕捉方式来处理这一

问题，以去年来说单流浪狗只就已超过
3000只，每个月在狗场的开销就已多达
1万5000令吉，而且我们处理完一个区
域后，就会有另一狗群进驻，无法根治
这个问题。”

反之，他指出，通过与非政府组织
合作，当局在为流浪猫犬结扎后，就
会原地放养这些流浪动物，并由动物组
织接手负责照顾，直至这些动物离开世
间。

“我们常接到投诉指流浪猫犬造成很
多社区问题，通过新方式，节育后的狗
只在性格上会更为温顺，同时有志工照

顾，这些流浪动物也不会对社区造成
大问题。”

他 强 调 ， 随 着 社 会 不 断 发 展 ， 人
民必须学会和自然及这些流浪动物共
处，通过当局的醒觉运动，他希望可
以达到这一目标，让大家对这一社会
议题更为了解。

同时，他也促请有饲养宠物的民众
当一个负责任的主人，为自己的宠物
进行结扎，以控制州内的猫狗数量，
并协助该厅达到零流浪猫犬目标。

为了鼓励民众为猫犬节育，威省市
政厅也为宠物主人们提供津贴，既每
只狗津贴100令吉，而猫只津贴60令
吉。

他透露，上述大型节育活动为期两

天，首日将为逾百只猫狗进行结扎，
活动现场也有专业医师进行手术，冀
望更多有饲养猫犬的民众，带同家里
的毛孩前来节育。

王育璇吁爱护动物组织合作
另外，威省市议员王育璇也呼吁更

多动物爱护组织与该厅进行合作，尤其
是在配合捕捉、结扎、原地放养计划，
报名成为各区域原地放养猫犬的饲养志
工，以确保这项计划可以成功进行。

“我们需要更多志工来完成这项计
划，任何有意负担起饲养原地放养后猫
犬的爱护动物人，可以和我们联系讨
论下一步行动，共同合作完成这项计
划。”

槟岛市政厅修改原有的流动小贩（
餐车、售卖货品、提供服务）执照指
南，除了餐车以外，使用摩托车及私人
汽车进行买卖的业者，皆需申请执照，
有关最新指南从即日起生效。

槟岛市政厅执照及公共卫生常务委
员会交替主席陈淑湘表示，槟岛市政厅
时刻关注小型流动商贩的情况，且目前
可看到有不少的业者使用摩托车及私人
汽车来摆卖商品。

她提及，这项修正同时也要认可多
年来，使用摩托车买卖传统面包及零食
的小商贩，这也是州内大家所熟悉的“
活古迹”之一。

惟，她表示，使用摩托车进行买卖
的业者，在停留一个地点进行买卖，不
可超过30分钟。而私人汽车或餐车，则
没有限制。

她是在槟岛市政厅例常会议中，寻
求通过上述指南修正后，接受媒体访问

时如是指出。

依据选项征收执照费
至于费用方面，将依据两个选项来

征收，摩托车的执照费为每月15令吉，
或每日/嘉年华费用为15令吉；垃圾处
理费则是每月30令吉，或每日50仙。

她表示，私人汽车方面的执照费为
每月100令吉，或每日/嘉年华费用为 
100令吉，垃圾处理费则是每月37令吉
50仙，或每日1令吉25仙。

她指出，餐车方面的每月执照费为
450令吉（最多3个地点），每日则是50
令吉。

至于餐车垃圾处理费方面，若是贩
卖食物饮料，每个月征收225令吉；每
日则是 7令吉50仙；若是售卖货品及提
供服务，则每个月的垃圾处理费为75令
吉，或每日2令吉50仙。

槟岛市厅修改流动小贩指南
纳入摩托车及私家车商贩

槟岛市政厅在例常会议修改原有的流动小贩执照指南。

传统方式未能有效解决问题
威省市厅采取节育管控流浪猫狗

兽医们为狗狗进行绝育
手术。右5为莫哈末依
布拉欣。

威省市厅促民众当一个负责任的主人，
为自己的宠物进行结扎。
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报导陈健敏

槟城日前荣获知名旅游指南《孤独
星球》（Lonely Planet）评为东南亚
最适合独自旅行目的地第2名,槟州旅
游及创意经济事务行政议员黄汉伟表
示，州政府将继续耕耘，通过槟城环
球旅游机构（PGT）与在线旅行社及
航空公司等合作，全方位开拓自由行
游客市场。

他 告 诉 《 珍 珠 快 讯 》 ， 州
政 府 与 在 线 旅 行 社 合 作 ， 包 括
E x p e d i a 、 A g o d a 、 C t r i p 、 T r i p .
c o m 、 K l o o k 等 合 作 ， 此 外 ， 还 与
海外马来西亚旅游局、航空公司携
手，通过邀请传统和自媒体（包括 
YouTuber、TikToker、KOL）来体验
槟城，把槟城推向国际舞台。

“我们也和航空公司及在线旅行社
建立合作伙伴关系，开展营销活动，

互惠互利。”
“环球旅游机构也通过社交媒体平

台，如脸书FB、IG、TikTok、优管
YouTube、微博、微信、抖音等分享
槟城旅游最新讯息，最新的是在《小
红书》。”

“电影、电视游戏节目、电视剧、
桌游（槟城版百万富翁）等等，也可
看到推广槟城旅游的讯息。”

“此外，槟城已有30条由各航空公
司提供的17个国际城市直飞槟城的航
线。四通八达的国际航线网络对于槟
城这个旅游名胜的重要性不言而喻，
这将带来更多的自由行游客。”

“深圳槟城的直飞航线上周成为槟
城的第17条国际航线，加入槟城现有
的广州、厦门、上海、香港、迪拜、
新加坡、曼谷、普吉岛、棉兰、雅加
达、泗水、班达亚齐、台北、胡志明
市、海口（包机）与重庆（包机）等

最适合独自旅行槟排第2
黄汉伟：全方位开拓
自由行游客市场

槟城积极开拓直飞航线，吸引更多游客前来，图为黄汉伟（左）日前迎接深圳
航空首航抵达槟城。

城市的航线网络。”
根据《孤独星球》列出东南亚7个

最适合独自旅行者的目的地，位居
第一的是新加坡、第二是马来西亚槟
城、第三是越南岘港、第四是柬埔寨
暹粒、第五是泰国曼谷、第六是越南
河内、第七是印尼峇里岛。

《孤独星球》介绍，槟城最适合品
尝街头美食及探索创意文化。

“获得列入联合国教科文组织世界
遗产名录的乔治市，遍布装饰华丽的
战前商店和宗祠，以及充满趣味的街
头艺术，为这座宁静安详的城市增添

了一份活力。”
《孤独星球》也提及人气美食景

点，包括纽冷、汕头街和牛干冬。
“独自用餐的游客可以享受低至10

令吉的经济实惠餐点，临时座位，或
共桌文化，这也是与其他用餐者聊天
的好机会。”

“对于喜欢街头旅行偶然发现小确
幸的独自旅行者来说，这座城市充满
了美丽与美味的惊喜。”

另一方面，黄汉伟也透露，槟城未
来几个月继续精彩，大型活动陆续举
行，欢迎国内外人士共襄盛举。

《孤独星球》推荐槟城美食。

至截稿为止，将主办的活动如下：

9月14日 日本夜来祭（Yosakoi），下午5点至晚上11点，地点：卡巴星道
10月18日至 第13届槟城国际高桩舞狮邀请赛，地点：槟榔东海威北生态旅 
20日 游中心
11月2日 槟城国际美食节，地点：槟岛市区一带
11月9日 槟城国际美食节，地点：威省新欣名牌城（Design Village）
11月23日至 槟城国际龙舟赛，地点：直落巴巷水坝 
24日 

12月15日 槟城大桥国际马拉松赛，地点：峇都加湾
12月21日 北海大旗鼓大游行
12月28日 槟岛大旗鼓大游行

槟城大桥国际马拉松赛是年杪重磅活动。 日本夜来祭深受年轻人欢迎。
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吴春燕积极推广桌
游的同时，为其创
作的作品注入本
土元素。

吴春燕推广
益智桌游
注入本土元素
展新风貌

报导翁懿娴
摄影Alissala Thian / 受访者
提供

桌游不仅是一种消遣，同
时也是艺术的一种体验，更
能在游戏中锻炼思维及思考
战略，创意工作室 LUMA 创
办人兼桌游设计师吴春燕看
到这方面的长处，积极推广
桌游的同时，为其创作的作
品注入本土元素，展现出新
的面貌。

她接受《珍珠快讯》访问
时指出，她于2011年首次接
触现代桌游《Carcassonne 》
，这游戏的设计背景为法国
联合国教科文组织城市卡尔
卡松城堡，当中丰富的元素
和精致的设计，让她一直想
玩下去！

拥 有 摄 录 师 背 景 的 她 指
出，并不喜欢多数传统桌游
是靠运气丢骰子来进行，因
此催生了她的灵感，设计出
一套需战略思维和学习资源
管理，让玩家受益的桌游。

吴春燕设计的首个桌游作
品是《Kaki Lima》，意指五
脚基，由于乔治市有很多古
迹建筑五脚基，穿梭当中为
她带来了很多设计灵感。

“我从2017年开始设计桌
游，而首个作品加入了本土
味的五脚基元素，让玩家玩
起来更贴近生活及亲切。我
用 了 两 年 的 时 间 来 完 成 这
轻型战略的桌游设计，并于
2019年发布。”

《Bansan》讲述巴刹
生态系统

她 的 另 一 个 作 品
《Bansan》则讲述着“万山”
（巴刹）里的生态，游戏涵
盖了多种元素，包括纳入再
循环元素，提高人民的环保
醒觉；教导玩家如何运用现
有资源，增加另一收入来源
等等。

她说，玩家在游戏里头，
是租用摊位、销售与批发商
品 的 商 贩 ， 同 时 还 可 从 其
他供应商购买产品来完成订
单，目标是成为最多收入及
赢得“万山老板” 的称号。

“在《Bansan》当中的工
具如购物袋等，都让您如同
置身在实体巴刹内采购，而
游戏中的食谱都属实，玩家
可以依照食谱采购食材，煮
出真正的美食！”

她 表 示 ， 在 筹 备
《Bansan》桌游时刚好碰上
了新冠疫情管制期，让她有
更充足的时间宅在家，不断
的试玩，从中加强桌游的玩
法。她用了3年的时间来完
成，于2023年推出了这
第二作品。

她笑言，会有此
灵 感 是 基 于 早 前
曾与非政府组织合
作，其中的活动就
是带着中学
生 到 吉 宁
万 山 考
察 ， 观
察 当 地
巴 刹 的

生态系统。
“参加过这项目的学生，学

会了珍惜摊贩的辛勤工作，
摊贩甚至早出晚归，为的是
赚取血汗钱，让孩子可以深
造。这对学生来说有很大的
启发。”

至于在今年7月发布的第3
个作品，是《五脚基》的延
续版，即《五脚基--吉隆坡闹
市》（Kaki Lima : Downtown 
KL）。

她分享表示，此版本的游
戏重点关注吉隆坡闹市的五
脚基的热闹活动，与怀旧的
乔治市五脚基形成鲜明对比。

老少咸宜增强互动
她指出，很多人都错误认

为桌游只让小孩玩，其实是
适合男女老少，更能增强人
与人之间的互动，而不是埋
首于滑手机和平板。

她希望透过桌游设计，加
入生活中的传统文化元素，

让大家更懂得珍惜所拥有的
多元化文化。

此外桌游的玩法也多，
能以单人模式进行，抑或
是2至8人来进行，需视桌

游的设计和策略。
“ 每 个 桌 游 的 难 度 都
不同，可依据盒子上
注明的玩家年龄建议
来 参 与 。 而 游 戏 时
间介于30分钟到80
分钟，这取决于游
戏的复杂度。”

本 地 桌 游
领域发展空
间大

她 坦

言，若相比于其他国家如新
加坡、德国等，马来西亚的
桌游领域仍处于很大的发展
空 间 ， 需 要 大 家 的 努 力 推
动。

“ 泰 国 和 新 加 坡 在 桌 游 文
化方面，远远领先于马来西
亚。这是一个新兴行业，我
希望有更多马来西亚人接受
它 ， 并 进 一 步 发 展 这 个 行
业。”

她今年成功争取成为“2024
年马来西亚亚洲桌游节”主办
方，希望借此增加曝光率，
让国人更了解桌游。这场活
动共集结了来自6个国家，超
过50款的桌游。

除了她的创作之外，LUMA 
工作室还出版了本地桌游设
计师 Ewe Boon How 的作品
《Trishaw Frenzy》（疯狂三
轮车） 和 由 Evan Cheah 设
计的《Petal Plotters》（花瓣
绘图）。

“ 《 疯 狂 三 轮 车 》 由 Y u k i 
Koe Gaik Kee 绘制插图，带
领玩家踏上乔治市惊心动魄
之旅。”

“《花瓣绘图》由槟城热带
香料园创始人兼著名艺术家
丽贝卡绘制，描绘了花园里
动物们的战争，玩家可以选
择攻击或保卫这个地方。”

她表示，本地桌游设计师
都相当优秀，而他们的作品
都充满着创意。

设计至出版面对挑战
作为一名桌游设计师和出版

商，吴春燕坦言并不容易，需
面对产品设计、印刷、物流和
营销方面的挑战。

“桌游的卡片材与手感相当
考究，而我的桌游产品都是在
台湾印刷。而在物流方面，亦
相当挑战，包括运输时间的拿
捏，及面对海关的问题等。”

她说，在投身这个领域后，
她加入了马来西亚桌面游戏设
计师 (TTGDMY) 小组，该小
组在脸书专页上拥有约2000 名
成员，大家交流想法和玩测试
游戏。

“我们定期测试彼此的游戏
来改进，对我有很大的帮助和
启发。”

参与海外博览推广本地
创作

今年，LUMA将参加多项海
外活动，包括台湾新锐桌游
博览会（TOBE）以及10月3
日至5日，在德国埃森举行的
全球最大桌游展览会（Spiel 
Messe） 。

她表示，尽管到德国博览会
的经费昂贵，但她冀望在这数
十万人参加的活动中，能够大
力推广 LUMA 旗下所发布的五
个本地创作桌游。

欲了解更多桌游资讯，可
浏览：https://www.facebook.
com/luma.net.my。

《Bansan》桌游的设计精致，内里的人物是日常中可见到的
叔叔阿姨。

吴春燕对桌
游设计充满
热忱。
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பினாங்கில் வெங்்ாய உற்பத்தியய அதி்ரிக் ஸ்ார்ட் 
விெசாயம் - ஃ்பாஹ்மி
அண்மையில் ்வேஙகடாயத்ளே 
்வேளிநடாடுகளுககு ஏறறுமதி ்ெய்யடாமல 
இருகக இந்தியடா ேள் விதித்ே பிைகு, 
அந்ே ்கடாள்ளகயில இைககுமதி ்ெய்யும் 
நடா்டாக ம்ைசியடாவிறகு மளைமுகமடாக 
படாதிப்பு ஏறபடடுள்ைது.

இந்ே நிளைளமளயக ளகயடாள்வேதில, 
ம்ைசியடாவும் ் வேஙகடாய ந்வுத் திட்ஙகள் 
மூைம் மூைப்்படாருளின் படாதுகடாப்ளபப் 
பரடாமரிகக ந்வேடிகளக எடுத்துள்ைது.

ம்ைசிய ஆரடாய்ச்சி மறறும் 
்வேைடாண்ளம நிறுவேனம் (MARDI), பினடாஙகு 
மடாநிை ்வேைடாண்ளமத் துளை மறறும் 
ேடா்ெக ்கலு்கடார் ஆரடா கு்டாவிறகு 
அருகிலுள்ை விடரடாகஸ் அகரி்்ககின் 
(Vitrox Agritech) ஆகியவேறறின் கூடடு 
முயறசியின் மூைம் ்வேஙகடாய ந்வுத் 
திட்த்ளே 0.4 ்ஹக்்ர் நிைத்தில 
்மற்கடாண்்து. இேன் வேடாயிைடாக 1.3 ் ன் 
்வேஙகடாயத்ளே ்வேறறிகரமடாக பினடாஙகும் 
அண்ளமயில அறுவேள் ்ெய்ேது.

விடரடாகஸ் அகரி்்ககின் ்வேஙகடாயப் 
பண்ளணயடான அர கு்டாவிறகு புத்ேடாகக 
விவேெடாயம் & உணவுப் படாதுகடாப்பு மறறும் 
கூடடுைவு ்மம்படாடு, ஃபடாஹமி  ெய்்னடால 
திட்த்ளே ்நரில ்ென்று ஆய்வு 
்மற்கடாண்்டார்.

ஃபஹமியின் கூறறுப்படி, இந்ே 
மடாநிைத்தில ்வேஙகடாய ந்வுத் திட்ம் 
ஒரு முன்்னடாடித் திட்மடாகும், இது 
்வேஙகடாய விநி்யடாகத்தின் படாதுகடாப்பு 
சிககளைச் ெமடாளிககும் முயறசியடாகும்.   
“இந்ே திட்ம் ்வேறறிகரமடானேடாக 
படார்ககப்படுகிைது, ஆனடால பை விஷயஙகள் 
்மம்படுத்ேப்ப் ்வேண்டும். அேடாவேது, இது 
இந்திய ்வேஙகடாயத்து்ன் ஒப்பிடும்்படாது 
அைளவேப் படார்த்ேடால ்கடாஞெம் சிறியது.

“இருப்பினும், இந்ே ்வேஙகடாயத்தின் 
சுளவே ஒ்ர மடாதிரியடாக இருககிைது, 
இைககுமதி ் ெய்யப்பட் ் வேஙகடாயத்து்ன் 
ஒப்பிடும்்படாது இது மிகவும் சுவேடாரஸ்யமடான 
வேடாெளனயு்ன் சுளவேயடாக இருககும் என்று 
சிைர் கூறுகிைடார்கள்.

“MARDI ்மலும் விரிவேடான ஆய்வுகளை 
்மற்கடாள்ை முடியும் என்று நடான் 
நம்புகி்ைன், குறிப்படாக இந்ே பினடாஙகு 
்வேஙகடாயத்தின் அைளவே அதிகரிககவும் 
ஸ்மடார்ட விவேெடாயத்ளே ்மம்படுத்ேவும் 
ஆய்வுகள் ்மற்கடாள்ைப்படும்,” என்று 
அவேர் முத்து ் ெய்தி நடாளிேழ் ் மற்கடாண்் 
்நர்கடாணலின் ்படாது கூறினடார்.

இத்திட்த்தின் ்நர்மளையடான 
வேைர்ச்சிளயப் படார்ககும்்படாது, பினடாஙகு 
்வேஙகடாயத்தின் திைளன மறை 
பகுதிகளுககும் விரிவுபடுத்ே முடியும் 
என்றும் ஃபஹமி நம்பிகளக ்ேரிவித்ேடார். 
“எனினும், இந்ே ்வேஙகடாயம் ேடாவேரத்ளே 
முககிய பயிரடாக பரடாமரிப்பது ெவேடாைடாக 
உள்ைது. ்வேஙகடாயம் அைவு வேைரடாமல 
ேடுககும் கடாரணிகளில ஒன்று, 
இஙகு வேடானிளை ்படாதுமடான அைவு 
்வேப்பமடாக இலளை. ்வேஙகடாயத்திறகு 
்வேப்பமடான வேடானிளை ்ேளவே என்பளே 
நடான் புரிந்து்கடாள்கி்ைன். இங்க 
்வேப்பமடான வேடானிளை உள்ைது, ஆனடால 
கனமளழ ஏறபட்டால ்வேஙகடாயம் 

பயிர் படாதிககககூடும். அேனடால எஙகள் 
்வேஙகடாயத்ளே பிைடாஸ்டிக கூளரயின் கீழ் 
நடடுள்்ைடாம்.

“இந்ே வேழியில ்வேஙகடாய ்ெடிகள் 
கனமளழயடால படாதிககப்படுவேளேத் ேடுகக 
முடியும், ஆனடால அ்ே ்நரத்தில அது 
சூரிய ஒளிளயக குளைககிைது.

“எதிர்கடாைத்தில ்பரிய ்வேஙகடாயத்ளே 
உறபத்தி ்ெய்வேேறகடாக நடாம் க்கக 
்வேண்டிய ெவேடாலகளில இதுவும் 
ஒன்ைடாகும்” என்று பந்ேடாய் ்ஜரடாஜடாக 
மடாநிை ெட்மன்ை உறுப்பினரடான அவேர் 
்ேரிவித்ேடார்.

ஃபடாஹமியின் கூறறுப்படி, ்வேஙகடாயம் 
பயிரி் அதிக ்படாருட்ெைவு 
்ேளவேப்படுகின்ைது.

“ஆக்வே, ஸ்மடார்ட விவேெடாயத்ளே 
்மம்படுத்ே நடான் வேலியுறுத்துகி்ைன். 
இப்்படாது ்வேஙகடாயத்தின் விளை ெறறு 
அதிகமடாக உள்ைது, ஏ்னனில அேறகு 
நிளைய மனிேவேைம் ்ேளவேப்படுகிைது.

“விளேத்ேல, நடாறறு நடுேல, 
அறுவேள் ்ெய்ேல மறறும் உைர்த்துேல 
்படான்ை ்வேளைகளில இருந்து ஆள் 

்ேளவே, அறுவேள் ்ெய்யும் பணியில 
இயந்திரஙகளைப் பயன்படுத்தினடால, 
்ெைளவேக குளைககைடாம்.

“அறுவேள்ககுப் பிைகு, இந்ே 
்வேஙகடாயத்ளே சுமடார் இரண்டு 
வேடாரஙகளுககு உைர்த்ே ்வேண்டும், 
இேனடால அளவே விறபளனககு முன் 
முறறிலும் உைர்ந்திருககும்,” என்று அவேர் 
விைககினடார்.

குறுகிய கடாைத்தில, பினடாஙகு 
்வேஙகடாயம் உள்ளூர் மககளிள்்ய 
மடடு்ம விறகப்படடு ்ேடாழிறெடாளைகளில 
விறபளன ்ெய்யப்படும்.

இந்ே ்வேறறிளயப் படார்த்து, 
்வேஙகடாயப் பயிர்களை விரிவுபடுத்துவேேறகு 
MARDI, விவேெடாயத் துளை மறறும் பிை 
ஆர்வேமுள்ை ேரப்பினரு்ன் ஒத்துளழகக 
அதிகமடான விவேெடாயிகள் முன்வேருவேடார்கள் 
என்று ஃபடாஹமி நம்பிகளக ்ேரிவித்ேடார்.

பினாஙகில் அறுவம் பசய�ப்பட் பவங்கா�ங்கமளப ்ப்த்தில் ்காண்ாம். 

புத்ோக்்க விவசா�ம் & உணவுப 
்பாது்காபபு மறறும் கூடடுறவு தமம்்பாடு, 
ஃ்பாஹ்மி  சயதனால் பவங்கா� 
உற்பத்திம� தநரில் பசன்று 
்பார்மவயிட்ார்.

ோபசக் ப்கலுத்கார் ஆோ கு்ாவிறகு 
அருகிலுள்ள விடோக்ஸ் அக்ரிப்க்கின் 
தோட்த்தில் (Vitrox Agritech) 
பவங்கா�ம் ்பயிரி்ப்படுகிறது.
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மறுசுழற்சி மமயங்கமளக் 
கண்்டறிய ‘MAMPAN 
Directory’ தசயலி அறிமுகம்

ஜார்ச்டவுன் – பினடாஙகு பசுளமக 
கழகம் (PGC) ்படாதுக கழிவுகளைக 
குளைத்ேல மறறும் நிளையடான வேடாழ்ளவே 
ஊககுவிககும் வேளகயில, இன்று இளணய 
அடிப்பள்யிைடான ‘MAMPAN Directory’ 
எனும் ்ெயலிளய அறிமுகப்படுத்தியுள்ைது. 
இந்ேச் ்ெயலி ்படாதுமககள் ேஙகள் 
கழிவுகளை அகறறுவேேறகு அருகிலுள்ை 
மறுசுழறசி ளமயஙகளைக கண்்றிய 
உேவுகிைது.

பினடாஙகு மடாநிை அரசு க்ந்ே ஜூளை 
1 முேல மீண்டும் அறிமுகப்படுத்திய  தி்க 
கழிவு ் மைடாண்ளம திட்த்திறகு இணஙக, 
இந்ே ் ெயலி குடும்பஙகளின் ் ேளவேகளைப் 
பூர்த்தி ்ெய்கிைது.  இேனடால அவேர்கள் 
அருகிலுள்ை கழிவு ்ெமிப்பு வேெதிகளைக 
கண்்றிய வேெதியடாக இருககும்.

PGC ் படாது ் மைடாைர் ் ஜடாெபின் ேடான் 
கூறுளகயில, இந்ே முயறசியடானது கழிவுப் 
பிரிப்புக ்கடாள்ளகளய ஆேரிககும் ஒரு 
முககிய ந்வேடிகளக என்ைடார்.

“இந்ே ்ெயலி மூைம் 'கழிவேறை 
ெஙகிலிளய' (Zero Waste Network) 
உருவேடாககும் ஒரு முயறசியடாகும். பினடாஙகு 
வேடாழ் மககள் மறறும் வியடாபடாரிகள் 

அருகிலுள்ை மறுசுழறசி நிளையஙகள், 
பசுளம ேயடாரிப்புகள் மறறும் நிளையடான 
தீர்வுகளைத் ் ே் இளேப் பயன்படுத்ேைடாம்.

“இப்்படாது, ்படாதுமககள் ேஙகளின் 
வேரிளெப்படுத்ேப்பட் கழிவுகளை எஙகு 
அனுப்புவேது என்பளே எளிேடாகக கண்்றிய 
முடியும். ‘MAMPAN Directory’ நமது 
விளைமதிப்பறை வேைஙகளின் வேடாழ்களகச் 
சுழறசிளய மூ்ைடாபடாய ரீதியடாக 
மறுவேடிவேளமப்பேன் மூைம் கழிவுகளைத் 
ேடுப்பதில கவேனம் ்ெலுத்துகிைது.

“ஒடடு்மடாத்ேமடாக, எஙகளி்ம் 153 
உள்ளீடுகள் உள்ைன, 137 உள்ளீடுகள் 
பினடாஙகில உள்ைன. சிைந்ே பயனர் 
அனுபவேத்ளே வேழஙக ஒவ்்வேடாரு ஆண்டும் 
எஙகள் கணினி ேரவுத்ேைத்ளே நடாஙகள் 
்ேடா்ர்ந்து  ்மம்படுத்து்வேடாம்,” என்று 
்கடாம்ேடாரில ந்ந்ே ்ெய்தியடாைர் 
கூட்த்தில அவேர் கூறினடார்.

ேரவுத்ேை வேளககளில மறுசுழறசி 
்ெய்யககூடிய ்படாருடகள், மீண்டும் 
பயன்படுத்ேககூடிய ்படாருடகள், உணவு 
கழிவுகள், மின் கழிவுகள், நிளையடான 
இ்ம், சுறறுச்சூழல கலவி, பூஜ்ஜிய கழிவு 
கள்கள், நிளையடான தீர்வுகள் மறறும் 

நிளையடான ்படாருடகள் ஆகியளவே 
அ்ஙகும்.

மடாநிை வீடடுவேெதி மறறும் சுறறுச்சூழல 
ஆடசிககுழு உறுப்பினர் ்த்்ேடா � 
சுந்ேரடாஜூ ்ெடாமு பினடாஙகு பசுளமக 
கழகத்தின் முயறசிளயப் படாரடாடடினடார். 
இது ் படாது விழிப்புணர்ளவே ஏறபடுத்துவேேன் 
முககியத்துவேத்ளே எடுத்துககடாடடுகிைது.

"எதிர்கடாைத்தில MAMPAN 
Directory வேடாயிைடாக  நமது ெமூகத்தில 
ஏறப்விருககும் ேடாககம் குறித்து 
நடாஙகள் மகிழ்ச்சியள்கி்ைடாம். ்மலும், 
கழிவுகளை கணிெமடாகக குளைககவும் 
மறறும் நிளையடான நள்முளைகளை 

‘MAMPAN Directory’ பச�லியின் பிேச்சூேத்மே ஆடசிக்குழு உறுபபினர் ்த்தோ � சுந்ேோஜு, 
PGC இ�க்குநர் தஜாசபின் ோன் மறறும் குழுவினோன ்த்தின் ்பாேதி,  ்த்தோ ்ாேன்ஸ் லிம் 
ஆகித�ார் ்காண்பிக்கின்றனர். 

்மம்படுத்ேவும் இது வேழிவேகுககும்” என்று 
அவேர் கூறினடார்.

“நடாஙகள் எஙகள் முககிய முழககத்ளே 
மீண்டும் வேலியுறுத்துகி்ைடாம், அேடாவேது 
5R. அளவே குளைத்ேல, மறுபயன்படாடு, 
மறுசுழறசி, மறு சிந்ேளன மறறும்  புதிேடாக 
மடாறறுேல ஆகும்”.

இச்்ெய்தியடாைர் ெந்திப்பின் ்படாது 
PGC இயககுநர்கள் குழுவினரடான ்த்தின் 
படாரதி,  ்த்்ேடா ைடாரன்ஸ் லிம் மறறும் 
்ெபரடாங பிளை மடாநகர கழக நகர்ப்புை 
்ெளவே இயககுனர் அகமட ஜடாப்ரி 
முகமது ெரடாஜூடின் ஆகி்யடாரும் கைந்து 
்கடாண்்னர்.

ஜார்ச்்டவுன் பாரம்பரிய ்காவிலுக்கு 
புதிய மண்்டபம்

ஜார்ச்டவுன் - 1833 ஆம் ஆண்டு கட்ப்பட் 
குயின் ஸ்ரிட அருள்மிகு � மகடா மடாரியம்மன் 
ஆையம், பினடாஙகின் ஜடார்ச்்வுன் ளமயத்தில 
உள்ை இந்திய ெமூகத்தின் ்ேளவேகளைப் 
பூர்த்தி ்ெய்வேேறகடாக புதிய பல்நடாககு 
மண்்பத்ளே அளமத்துள்ைது.

பிைந்ேநடாள், நிச்ெயேடார்த்ே விழடாககள், 
கூட்ஙகள் மறறும் பிை நிகழ்வுகள் 
்படான்ை ேனிப்பட் நிகழ்ச்சிகளுககு 
இ்ம் ்ேடுபவேர்கள், ரிம150 முேல ரிம300 
வேளரயிைடான கட்ணத்தில இம்மண்்பத்ளே 
வேடா்ளகககு எடுககைடாம்.

இவ்வேடாையத்தின் அருகடாளமயில 
அளமந்துள்ை இந்ே இப்புதிய மண்்பம் 
111.4 ெதுர மீட்ர் ்கடாண்்து.  2023 
அக்்டாபரில ்கடாயில ேளைவேரடாகப் 
்படாறுப்்பறை ஆர்.அரசுவேடால 
மடடு்ம நிதியளிககப்படடு இது 
அளமககப்படடுள்ைது.

"முன்பு, நடான் ஒரு ்கடாவில 
ேன்னடார்வேைரடாக இருந்்ேன், ்மலும் 
முககிய ்கடாவிலில எந்ே ஒரு விழடாவிறகுப் 
பிைகும் மககள் நிகழ்வுகள், கூட்ஙகள் 
மறறும் விருந்தினர்களுககு உணவு 
பரிமடாறுவேேறகு கூ் இ்மின்ளமளயக 
கவேனித்து வேந்்ேன்.

“நடான் ேளைவேரடாகப் ்படாறுப்்பறைதும், 
இந்ேப் பகுதியில உள்ை இந்திய ெமூகத்தின் 
்ேளவேகளைப் பூர்த்தி ் ெய்வேேறகடாக நடான் 
்ெய்ே முேல திட்ம் இதுவேடாகும்.

“இத்திட்த்தின் கடடுமடானப் பணி 
நவேம்பர் 2023 இல ்ேடா்ஙகப்படடு 
ேளரயளமப்பு, குளிரூடடு கருவி ் படாருத்ேல, 
சுவேர்கள், வேண்ணப்பூச்சு ்வேளை, முகப்பில, 
மின்ெடார இளணப்பு மறறும் கூளர 
்வேளைகளை ஆகிய அளனத்தும் முடிகக 
இரண்டு மடாேஙகளுககும் ்மைடானது," 
என்று அவேர் கூறினடார்.

மகடா மடாரியம்மன் இலைம் 
(மகடா மடாரியம்மன் மண்்பம்) எனப் 
்பயரி்ப்படடுள்ை முழு குளிரூட்ப்பட் 
மண்்பத்தில இதுவேளர 10ககும் ் மறபட் 
நிகழ்வுகள் நள்்பறறுள்ைன. 

சுமடார் 120 ்பர் அமரககூடிய 
இம்மண்்பம் ரிம120,000 ்ெைவில 
நிர்மடாணிககப்படடுள்ைது. இம்மண்்பம் 
அளமந்துள்ை இ்ம் முேலில ஆைய 
அஙகடாடி இ்மடாக இருந்ேது.

இந்ே மண்்பத்தில 
மடாறறுத்திைனடாளிகளுககடான வேெதிகளும் 
இ்ம்்பறறுள்ைன.

இேனிள்்ய, சுமடார் ரிம250,000 
மதிப்புக ்கடாண்் 7மீ உயரமுள்ை 
்ேககு மரத்தில உருவேடாககப்பட் புதிய 
்ேர் ்ெப்்ம்பரில இந்தியடாவிலிருந்து 
்கடாண்டுவேரப்படும் என்று அரசு கூறினடார்.

இம்மண்்பத்தின் திைப்பு விழடாவில 
ேஞ்ெடாங நடா்டாளுமன்ை உறுப்பினர் லிம் 
ஹுய் யிங, பினடாஙகு வீடடுவேெதி மறறும் 
சுறறுச்சூழல ஆடசிககுழுத் ேளைவேர் 
்த்்ேடா � சுந்ேரடாஜூ, ்ஜலு்ேடாங 
நடா்டாளுமன்ை உறுப்பினர் ஆர்.எஸ்.என் 
இரடாயர், ் ெனட்ர் ் டாக்ர் லிங்கஸ்வேரன் 
மறறும் பினடாஙகு மடாநகர் கழக ்மயர் 
்த்்ேடா Ir.இரடா்ஜந்திரன் ஆகி்யடார் 
கைந்து ்கடாண்்னர்.

ஆைய துளணத் ேளைவேர் ஆர்.ெரவேணன் 
ேனது உளரயில, பினடாஙகு மடாநகர கழகம் 
ஆையத்தின் முன் உள்ை ெடாளைளய ் ை்படா 

� மகடா மடாரியம்மன் என்று ் பயர் மடாறைம் 
்ெய்ய பரிசீலிகக ்வேண்டும் என்று 
்கடடுக ்கடாண்்டார்.

ம்ைசிய துளண நிதி அளமச்ெரடாகவும் 
இருககும் லிம் ேனது உளரயில, ஆையப் 
பரடாமரிப்புககடாக ரிம10,000 நிதிளய 

வேழஙகுவேேடாக உறுதியளித்ேடார்.
அ்ே நிகழ்ச்சியில, பினடாஙகு இந்து 

அைப்பணி வேடாரியம் கலவியில சிைந்து 
விைஙகும் பி40 குடும்பஙகளைச் ்ெர்ந்ே 
மடாணவேர்களுககு கலவி நிதியுேவிளயயும் 
வேழஙகியது குறிப்பி்த்ேககேடாகும்.

குயின் ஸ்ரிட அருள்மிகு � ம்கா மாரி�ம்மன் ஆ்�த்தின் அரு்காமமயில் புதி� ்பல்தநாக்கு 
மண்்்பம் அமமக்்கப்படடுள்ளது. 

ஜார்ச்்டவுன் பாரம்பரிய ஆலயத்திற்குப 
புதிய மண்்டபம்
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்கமேபத்பசும் ்ப்ங்கள்

'்பட்பவார்த் த்களிக்ம்க நம்ப்ப�ணம்' 
திட்த்தில் பவறறிபப்பறற பவறறி�ாளருக்கு 
்பா்கான் ்ா்ாம் சட்மன்ற உறுபபினர் குமேன் 
்பரிசு்கமள எடுத்து வழஙகினார். 

மத்சி� இந்து சங்க ்பத்து ்காவான் கிமள ஏற்பாடடில் 
நம்ப்பறற திருமுமற ஓதும் விழாவில் பவறறி ப்பறற ேமிழ்ப்பள்ளி 
மாணவர்்களுக்கு விதவ்க ேத்னா ேர்மன் ஆனந்ேன் ்பரிசு்கள் எடுத்து 
வழஙகினார்.

இண்ப்ல் நிறுவனம் ஏற்பாடு பசயே "AI4U" ்பயிறசி ்பட்மறயில் பேன்கிழக்கு ஆசி�ாவின் 7 நாடு்கமளச் தசர்ந்ே 27 ்பல்்கம்க்்கழ்கங்கள் மறறும் ்கல்லூரி்களின் பிேதிநிதி்களு்ன் இேண்்ாம் 
துமண முே்மமச்சர் ஜக்டிப சிங டித�ா குழுப்ப்ம் எடுத்துக் ப்காண்்ார்.

பினாஙகு தமம்்பாடடுக் ்கழ்கம் ்பண்்ார் ்காசி�ாமவ ஒரு 
ஒருஙகிமணந்ே, ஆக்்கபபூர்வமான சுறறுச்சூழல் ப்காண்் 
ந்கேமா்கவும் சமூ்கத்தில் ஆதோக்கி�மான வாழ்க்ம்க 
முமறம�யும் ஊக்குவிக்கின்றது.

பினாங்கு 
்ாநில அரசின்

ஆெது 

சுதந்திர தின 
ொழ்த்து்ள் 
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JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
D’HOME CARELINE 04-291 0111
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-291 0100
                                                  011-5670 6261
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893
SEKRETARIAT KERAJAAN NEGERI 04-262 1957
PBA (PUSAT PANGGILAN 24 JAM)       04-255 8255
KASTAM 04-262 2300
IMIGRESEN 04-250 3419
WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342
Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340
EPF 04-226 1000
SOCSO 04-238 9888

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam
POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

ADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Bukhori Ghazali (T) 

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Mohd Sobri Salleh (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhammad Fauzi Yusoff (T)

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Azmi Alang (T)

N.10 SEBERANG JAYA
YB Izhar Shah Arif Shah (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Amir Hamzah Abdul Hashim (T)

N.12 PENANTI
YB Zulkefli Bakar (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Nor Zamri Latiff (T)

N.39 PULAU BETONG
YB Mohamad Shukor Zakariah (T)

N.40 TELOK BAHANG
YB Muhamad Kasim (T)

NAMA No Tel/ No Faks
PENANG CARE SOCIETY (Hotline)

(T) 04 - 291 0123 
    

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Dr. Mohamad Abdul Hamid
mohdhamid@penang.gov.my

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 261 8715

N.15 PADANG LALANG
YB Gooi Zi Sen
gooizisen@penang.gov.my

(T) 012 - 500 1571
  

N.16 PERAI
YB Dato’ Seri Sundarajoo A/L Somu
n16.kadunperai@gmail.com

(T) 04 - 397 3600

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
n19dunjawi@gmail.com

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Rashidi Bin Zinol
n21sgachehpk@gmail.com

(T) 04 - 593 2408
(F) 

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

(T) 04 - 818 3866
(F) 04 - 262 5952

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.34 PAYA TERUBONG
YB Wong Hon Wai
wonghonwai1973@gmail.com

(T) 04 - 826 1898
(F) 

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Fahmi Zainol
fahmizainol@penang.gov.my

(T) 04 - 293 7545
(F) 04 - 293 7546

N.02 BERTAM
YB Datuk Seri Reezal Merican Naina 
Merican
dsrmpusatkhidmat@gmail.com

(T) 
(F) 

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Syn Tze
n07sungaipuyu@gmail.com

(T) 04 - 313 7987
(H) 012 - 248 5938

N.08 BAGAN JERMAL
YB Chee Yeeh Keen
cheeyeehkeen@gmail.com

(T) 018 - 388 6317
(F)

N.09 BAGAN DALAM
YB Kumaran Krishnan @ Calvin
bagandalamn09@gmail.com

(T) 04 - 313 1002 
(F)

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F) 04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
dapairputih@gmail.com

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Lee Boon Heng
leeboonheng24@gmail.com

(T) 011 - 2773 6684

N.25 PULAU TIKUS
YB Woo Sze Zeng 
 joshuawoosz@gmail.com

(H) 016 - 417 2548 

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Wong Yuee Harng
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 299 2574
(F) 

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 016 - 270 6808
(F) 04 - 227 7068

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
ongahteong@penang.gov.my

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Tan Hooi Peng
n32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitamdap@gmail.com

(T) 016 - 421 9143
(F) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.38 BAYAN LEPAS
YB Dato’ Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976
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Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 
Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Yeap Choon Keong Timur Laut Penyelia
Bahagian

Kewarganegaraan

Pejabat Bahagian 
Kewarganegaraan Pulau Pinang,

Tingkat 46, KOMTAR

04 - 650 5105

013 - 449 0366

2. K. Velan Barat Daya 018 - 394 4537

3. Joseph Tan Seberang Perai
Utara

011 - 5628 5600

4. K. Dasirani Seberang Perai 
Tengah 

012 - 412 2375

5. Seberang Perai
Selatan

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Abdul Latif Mohamad 012 - 248 5016

Alan Lim Wei Lun 017 - 343 3995

Bakar Noordin 012 - 495 6347

Benji Ang Ming Quan 012 - 423 3227

Chan Soon Aun 012 - 485 0728

Choong You Ray 012 - 456 1133

Datuk Haji Abdul Razak Abdul 
Rahman

012 - 464 6277

David Chen Wooi Teong 012 - 492 1114

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Koay Gaik Kee 016 - 447 5088

Lee Seng Hwai 016 - 440 6798

Mohd Faruk Abdul Rahman 012 - 552 1820

Mohd Hafiz Abd. Aziz 019 - 480 6273

Mohd Roshidi Roslan 019 - 555 6607

Mohd Suhairi Arumugam 
Abdullah

016 - 521 3369

Ooi Mei Mei 011 - 1443 8734

Quah Boon Lim 017 - 462 2431

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Saiful Azwan Abd. Malik 016 - 465 2787

Shafiz Rahim Raja 012 - 426 8926

Tan Chiew Choon 019 - 470 4499

Tan Soo Siang 012 - 475 2453

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vickneson a/l Rajendran 016 - 489 6162

Nama Telefon

MBSP 04 - 549 7555

Anuar Yussoff 016 - 461 6390

Benson Neoh Kah Wei 012 - 402 0923

Bernard Cheen Goon 
Hooi

012 - 402 0923

Chong Wei Hoong 012 - 484 9693

Datuk Mohd Noor 
Ahmad

019 - 473 1172

Dato’ Omar Haji Abdul 
Hamid

019 - 577 0800

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Lim Chee Chien 012 - 521 9894

Linggeswaran a/l 
Charmar

013 - 419 9071

Muhammad Fadzli 
Roslan

011 - 1109 6646

Muhammad Fitri Termizi 011 - 3112 7702

Ng Wai Leong 016 - 415 5494

Ng Yee Siang 010 - 562 2698

Ngoh Cheng Hai 017 - 979 0933

Norly Masitah 
Mohamed Noor

013 - 582 2503

Normahani 
Muhammad

019 - 477 3784

Nurhidayah Che Rose 010 - 388 7977

Nur Aishah Zainol 019 - 407 6197

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Ponnudurai a/l
V Anthony Srinvasagam

012 - 423 3578

Predeeb Kumar a/l 
Kalidass

016 - 498 5421

Teh Chuann Yien 010 - 441 7749

Zainuddin Mohamed 012 - 479 4200
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Story by Edmund Lee
Pix by Siew Chia En

HIS passion for collecting Lego 
sets since 2013 has inspired 
Wong Wing Yew to design his 

own Lego structures, featuring famous 
landmarks in Penang and portraits of 
well-known sports figures in Malaysia.

Balancing his career as a mechanical 
engineer at a multinational company in 
Bayan Lepas, Wong manages to dedicate 
about an hour each day to his passion.

Despite his hectic schedule, Wong, 
originally from Kuala Lumpur, emphasis-
es the importance of time management 
in pursuing his hobby.

In a recent interview with Buletin Mu-
tiara, Wong expressed gratitude for the 
support of his wife and five-year-old son, 
who have been his pillars since he began 
collecting Lego sets.

"I am blessed that my wife supports 
my hobby, even though she also takes 
care of our son. 

“She can be quite creative and often 
contributes ideas to my Lego creations. 

"She offers her input, and I strive 
to incorporate her suggestions into my 
work. It is not an easy task, as I often 
face obstacles when designing Lego 
structures. When these challenges 
arise, I seek my wife's assistance, and 
she provides 'clues' to help me create 

better designs," Wong said.
Accompanied by his son during the in-

terview, Wong, 39, hoped his son would 
follow in his footsteps. 

"He is still learning, but I am confi-
dent he will pick up my skills one day," 
Wong said, adding that his son shares 

his interest.
Wong discussed the challenges he 

faced while completing a Lego replica 
of Penang's famous Kek Lok Si Temple 
in 2017. 

"I had to visit the temple to observe its 
architectural features and colours. It was 

a tedious process to combine and design 
the structure," he said. 

For the Penang Ferry Lego set, a sym-
bol unique to Penang, Wong used about 
1,500 Lego pieces and took a month to 
complete his design 

"I ordered materials from abroad 
and spent thousands on the costs," 
he added.

Looking ahead, Wong plans to de-
sign Lego versions of trishaws and old 
shophouses. 

Besides structures, Wong has also 
created portraits of former badminton 
great Datuk Lee Chong Wei, Hong Kong 
singer Jacky Cheung and Oscar-winning 
actress Tan Sri Michelle Yeoh. 

"It was very fulfilling to present the 
Lego set featuring Chong Wei to him in 
person," Wong said.

Wong stressed that Lego creation is a 
form of artistic expression and hoped his 
work would attract more people to join 
the Lego community in the future.

For more details, visit Wing Yew Cre-
ation on his Facebook page.

xx

Fine balancing act

Wong's Lego creation of Penang's iconic 
ferry is among his proud achievements.



N E W SBULETIN MUTIARA August 16 – 31, 2024 9
Story by Riadz Akmal

START young to foster a 
love for the arts and cul-
ture in an individual, says 

former National Department for 
Culture and Arts (JKKN) Penang 
director Shapee Che Embi.

Shapee, 58, who recently 
started his new role as JKKN 
deputy director (cultural arts 
guidance division) at the fed-
eral level, said this is because 
it is easier to nurture children 
at a younger age.

“With the right guidance, 
we can train them with the 
right form of arts such as tra-
ditional dance, poetry, poems, 

theatre, music, linguistic arts 
and singing to develop their 
talents.

“This is one of the main 
functions of JKKN, we want to 
educate the community about 
the importance of arts and 
culture through various pro-
grammes and activities.

“We want the people to 

know the importance of pre-
serving our arts and culture 
for future generations.

“Our department is also 
focusing on attracting more 
youths to engage in arts and 
culture through various class-
es and courses,” Shapee told 
Buletin Mutiara during an in-
terview at Dewan Sri Pinang 
recently.

Shapee also recalled his time 
as the JKKN Penang director.

“During my tenure from July 
2020 until May this year, there 
have been various programmes 
organised by the state JKKN in 
collaboration with the Penang 
and federal governments, includ-
ing their agencies, to promote 
arts and culture in Penang.

“This includes national-level 
Majlis Tilawah Al-Quran, Jelajah 
Madani and others.

“I arrived in Penang, from 
Istana Budaya, during the 
height of the Covid-19 pan-
demic when various lockdowns 
were being enforced.

“This significantly restricted 
the types of programmes we 
could organise at that time.

“Nevertheless, we contin-
ued to hold online and hybrid 
programmes, such as virtual 
forums, talk shows, and vari-
ous competitions, to ensure the 
continuity of arts and culture 
initiatives,” he said, adding that 
he was glad that everything has 
returned to normal.

Shapee added there was a 
student-oriented programme at 
JKKN Penang.

“Through this programme, 
our staff will train students from 
selected schools by conducting 
special classes and workshops 
on boria, ghazal parti, poetry, 
theatre and others.

“This is crucial for foster-
ing a love of arts and culture. 
We want to spark their interest 
and deepen their knowledge of 
our diverse artistic and cultural 
forms, so they can continue the 
legacy of preserving them.

“We have also identified sev-

eral high-impact programmes 
that can positively influence the 
development of arts and culture 
in the state. These initiatives, in 
collaboration with Think City, will 
be continued by my successor,” 
said Shapee.

Shapee added that his new 
role as JKKN deputy director at 
the federal level would require 
him to supervise, coordinate 
and ensure various arts and cul-
tural programmes in schools na-
tionwide could be implemented 
smoothly.

He also hoped his succes-
sor would continue to imple-
ment the good initiatives and 
programmes that have been 
planned by JKKN Penang.

Shapee, who is also a Pen-
angite, expressed his desire to 
establish Permata Seni Pulau 
Pinang (academy of arts and 
culture) when he retires.

BESIDES  just treating the 
man of the house to a sump-
tuous dinner, two families de-
cided that a hike up Penang 
Hill would add more signifi-
cance to Father’s Day.

Their move is in line with 
the Penang Hill Corporation’s 
(PHC) aims to promote Pen-
ang Hill as a world-class tour-
ism site while also encourag-
ing a healthy lifestyle.

In collaboration with Hik-
ers Roundtable, an alliance 
of hikers, hash runners, trail 
runners, mountain bikers, and 
outdoor enthusiasts, PHC en-

couraged families with young 
children to hike up the hill. 

Along the way, partici-
pants appreciated nature and 
picked up trash.

On its Facebook page, PHC 
shared that on Father’s Day, 
two families hiked from the 
Penang Botanic Gardens to 
Station P84 with their five to 
seven-year-olds. 

They encountered white-
bellied woodpeckers, monkey 
cups, dusky leaf monkeys, 
and 200-year-old Meranti and 
Ipoh poison trees.

With a cool breeze at their 

backs, these nature lovers col-
lected three bags of trail trash, 
setting a great example for 
their children on Father’s Day.

Hikers Roundtable founder 
Tony Leng said everyone had 
a great time while contributing 
to nature and sustainability.

He added that PHC and 
Hikers Roundtable hope 
more families will join such 
activities, appreciating na-
ture and ensuring the pristine 
environment at Penang Hill to 
make Penang even better. – 
Pix courtesy of Penang Hill 
Corporation

Celebrating Father’s Day with eco-friendly hike

Start early to foster 
love of arts, culture

Leng (right) and other participants in a jubilant mood after spending a memorable Father’s Day hike.

PENANG recognised the impor-
tance of STEM (Science, Tech-
nology, Engineering and Mathe-
matics) education early on and 
has proactively promoted it.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow said the state’s emphasis 
on Technical and Vocational 
Education and Training (TVET) 
was also designed to bridge 
the technical gap, ensuring 
a steady pipeline of skilled 
workers.

Speaking to the Nether-
lands ambassador to Malaysia 
Jacques Werner, Chow said the 
state government was mind-
ful of the challenges of talent 
shortages in Penang and had 
implemented several initiatives 
to address them.

“We recently announced the 
establishment of the Penang 
Chip Design Academy, a col-
laborative effort with industry 
partners spearheaded by In-
vestPenang.

“The academy will be fo-
cusing on end-to-end design 
development and aims to cul-
tivate talent for the Integrated 
Circuit (IC) Design ecosystem 
through upskilling and reskill-
ing with academic training and 
hands-on experience,” Chow 
told Werner during the ambas-
sador’s courtesy call on him 

in Komtar recently.
Also present was the senior 

economic officer (high-tech and 
semiconductor) of the Embassy 
of the Kingdom of the Nether-
lands in Malaysia Ang Kit Sin.

Chow said the state govern-
ment was advocating for full 
federal grants to support these 
initiatives.

“A matching grant would still 
require the state to provide 
50% of the funding, which is a 
significant amount. Therefore, 
we are actively lobbying for full 
federal support to ensure the 
success of our programmes 
and initiatives,” he added.

Werner, meanwhile, said 
there was a sizable Dutch com-
munity in Penang, consisting of 
over 100 people.

“Being in Penang always 
brings me joy, and I look forward 
to strengthening the bonds be-
tween both communities.

“We aim to engage actively 
in the semiconductor sector. 
We recognise the challenges 
in talent retention and develop-
ment amidst a shifting global 
supply chain.

“Dutch companies are keen 
on investing in Asia, and Pen-
ang presents a promising op-
portunity for growth and col-
laboration,” he added.

Penang’s proactive approach 
to sustainable growth

Chow and Werner 
(left) hope for 
stronger ties in the 
future.



N E W SN E W S August 16 – 31, 2024 BULETIN MUTIARA10

Story by Riadz Akmal
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SOME 250 participants 
from various schools 
and higher learning in-

stitutions nationwide took part 
in the recent 18th National 
Woodball Tournament at Vi-
sion Park in Kepala Batas.

It was jointly organised by 
the Malaysia Woodball Asso-
ciation and Penang Woodball 
Association, with support from 
the Penang State Sports Coun-
cil (MSNPP).

This year’s tournament, held 
from June 5 until 9, marks the 
second time Penang has been 
chosen as a host, following 
last year’s successful event.

Described as a cross be-
tween croquet and golf, wood-
ball is a sport where a mallet 
is used to pass a ball through 

gates. It can be played on 
grass, sand, or indoors, with 
rules similar to golf, including 
tee shots and putting strokes.

Penang Youth, Sports and 
Health Committee chairman 
Daniel Gooi Zi Sen, who offici-
ated the closing ceremony on 
June 9, commended the Ma-
laysia Woodball Association, 
Penang Woodball Association, 
MSNPP, sponsors, and volun-
teers for contributing to the 
success of the tournament.

“We managed to attract 
some 250 participants to this 
year’s tournament, indicating 
a growing interest in woodball, 
especially among the youth,” 
he said.

“I am confident that, through 
continuous efforts to promote 
this unique sport, we will be 
able to produce new talents 
for woodball who can repre-

sent the state and country at 
international level.”

Gooi also congratulated 
all participants for displaying 
their best efforts and exem-
plary sportsmanship through-
out the tournament.

“You are all winners, no 
matter what the outcome, 
because your courage to par-
ticipate and give your best is 
something to be proud of.

“Congratulations also to 
the winners. May this success 
serve as a stepping stone to-
wards achieving even more 
in woodball,” said Gooi, who 

hoped more woodball tourna-
ments would be held in Pen-
ang in the near future.

Also present were Malay-
sia Woodball Association 
president Elaine Tan, Penang 
Woodball Association deputy 

president Jamaludin Yaacob, 
Penang Woodball Associa-
tion vice-president Nor Azam 
Ariffin, and National Wood-
ball Tournament 2024 di-
rector Zulkarnain Mohamed 
Shaharuddin.

Mohan (centre) in a group photo with a blood donor. With Mohan are Ng (second row, second from 
left), Leong (second row, fifth from left) and several staff at the event. 

Described as a cross between croquet and golf, woodball is a 
sport where a mallet is used to pass a ball through gates. It can 
be played on grass, sand, or indoors, with rules similar to golf, 
including tee shots and putting strokes.

DUE to a significant increase 
in pupil enrolment over the 
years, SJK(C) Boon Beng in 
Sungai Bakap is raising funds 
to build a new school building 
and multipurpose hall.

Headmaster Tan Saw Hoon 
said the proposed new school 
building and multipurpose 
hall would be constructed on 
the existing school field.

“Meanwhile, the small 
piece of land beside the 
school will be converted into 
the new school field. The esti-
mated cost for these projects 
is around RM10 million.

“We plan to organise more 
charity programmes to raise 
the necessary funds, which 
we expect to achieve within 
two years.

“We also urge the corpo-
rate sector and the public to 
assist us in this endeavour.

“With the new school build-
ing and multipurpose hall, we 
can provide a better learning 
environment for our pupils,” 
Tan told Chief Minister Chow 
Kon Yeow during his visit to 
the school on June 14.

Tan also expressed grati-
tude to the Nibong Tebal par-

liamentary service centre for 
its RM50,000 contribution.

Meanwhile, Chow said the 
Penang government would 
consider providing a special 
allocation to the school for 
these projects.

“We commend the 
school’s ef for ts to raise 
funds. Although it may take 
a few years, I hope the 
school management will 
succeed in reaching their 
fundraising goal.

“I urge the Ministr y of 
Education (MoE), related 
federal and state depar t-
ments, corporate sectors, 
non-governmental organisa-
tions (NGOs), and good Sa-
maritans to assist SJK(C) 
Boon Beng in its construc-
tion project,” he said.

Also present were Deputy 
Chief Minister I Datuk Dr Mo-
hamad Abdul Hamid, Bukit 
Tambun assemblyman Goh 
Choon Aik, Batu Kawan par-
liamentary service centre di-
rector Ewe Chee Way, Chow’s 
political secretary Lau Keng 
Ee and SJK(C) Boon Beng 
Board of Directors chairman 
Ma Chai Long.

A BLOOD donation pro-
gramme by the Perai con-
stituency service centre saw 
more than 200 people turn-
ing up at Chai Leng Park mul-
tipurpose hall recently.

The programme, held on 
June 9, was in collaboration 
with St John Ambulance Ma-
laysia, Persatuan Penderma 
Darah SPU, Komuniti Mada-
ni, Perai district health office 
and MPKKs (Village Commu-
nity Management Councils) 
within the Perai constituency.

Besides blood donation ac-
tivities, the event offered free 

health check-ups, including 
complimentary cholesterol 
and blood sugar screenings. 

There were also a colour-
ing contest and a bonsai tree 
exhibition.

Perai constituency service 
centre manager Mohan Ra-
masamy said the blood dona-
tion programme is held every 
three months.

“This initiative aims to en-
courage local and nearby res-
idents to donate blood.

“Donating blood is im-
portant as it can save many 
lives, which is why we pro-

mote frequent donations.
“Through this programme, 

we aim to raise awareness 
about the importance of 
blood donation.

“The response is excellent 
so far, as we typically collect 
around 120 bags of blood 
every time we organise the 
programme here,” Mohan 
told Buletin Mutiara during 
the event.

Also present were Chai 
Leng Park MPKK chairman 
Datuk Ng Hooi Lai and Taman 
Inderawasih MPKK secretary 
Jerry Leong.

Service centre holds blood donation drive 

School seeks funds for 
infrastructure projects

Tournament stirs 
interest in woodball
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

报导陈健敏
摄影邵家恩

槟州首长曹观友说，为了
庆祝乔治市入遗，乔治市世
遗 机 构 每 年 都 主 办 “ 乔 治 市
入遗庆典”和“乔治市艺术节”
两项活动，前者是完全本土
化，后者则因为面向国际而
加入国际元素，不过也没忽
略本土文化，只是一些人没
有跟进活动而产生误解。

他是在乔治市艺术节开幕

仪式上致词时这么说。
他 指 出 ， 在 这 之 前 ， 州

政 府 只 是 主 办 较 小 规 模 的
庆典，后来活动取得热烈回
响，所以在主办完全本土文
化的“乔治市入遗庆典”之余，
也主办注入国际元素的“乔治
市艺术节”，邀请国外艺术团
体参与，不过也不忘弘扬本
土文化，在两者之间取得平
衡点。

“或许是一些人没有跟进活
动，导致他们误以为我们忽

略本土文化，其实并没有这
回事。”

“无论如何，我们接受任何
建议，并且会不断改善，把
活动越办越好。”

首长也说，他上任以来就
不曾错过乔治市艺术节，就
算当时必须在吉隆坡公出席
多个重要活动，但也在百忙
中抽出时间返槟为艺术节主
持开幕，以示支持。

“开幕礼过后不久，我就得
飞回吉隆坡了。”

Boria的精彩表演吸引了所有人的目光。

乔治市艺术节

国际本土文化并重

首长：有人没跟进活动
产生误解

乔治市艺术节开幕。左起：张晓晶、孙达拉祖、林秀琴、曹观友、黄汉伟及黄顺祥。

他说，乔治市艺术节不仅仅
是一场盛会，更是槟城精神的
体现，是所有传统与创新和谐
共存的地方，愿国内外人士好
好享受今年的盛会。

黄汉伟：集国际与本土
文化精彩活动

黄汉伟致词时说，今年的乔
治市艺术节呈现80多个节目，
汇聚来自世界各地的才艺，展
现槟城丰富的多元文化。该节
庆旨在为国际表演提供平台，
并在马来西亚、东南亚及其他
地区的艺术家之间建立联系，
同时也展示来自本地社区的呈
献，是一个集国际与本土文化
的精彩活动，欢迎国内外人士
共襄盛举。

为期10天的2024年乔治市艺
术节以“此时此刻”为核心概念,
于7月19日至7月28日盛大举行,

超过80个由本地和国际艺术
家带来的作品与节目。除了
来 自 槟 城 和 马 来 西 亚 各 地
的表演者外,也邀请来自印
尼、泰国、意大利、台湾、
西班牙、澳洲、日本、立陶
宛、保加利亚、哥伦比亚、
新加坡、美国、越南、中国
和 印 度 等 国 艺 术 家 呈 献 节
目。

开 幕 仪 式 由 槟 州 首 席 部
长 曹 观 友 和 槟 州 旅 游 及 创
意经济委员会主席黄汉伟启
动 ,携同各国际合作伙伴及
艺术家。宾客们也有机会欣
赏Boria精彩表演。Omara 
Boria 用歌唱、舞蹈和一个
突显乔治市丰富历史的小品
吸引了所有人的目光。

张晓晶：社区参与感受
节庆气氛

乔治市艺术节制作总监张
晓晶致词时说，本届艺术节
在槟威两地有超过80个项目
包括表 演、展览和工作坊
等,希望让参与者体验乔治
市的多元文化。

“除了本地与国际艺术家
的参与,我们也邀请当地社
区参与，让各社区感受节庆
气氛。”

出席者包括西班牙驻马大
使古尔托、行政议员：林秀
琴与孙达拉祖、州议员包括
黄顺祥、彭心慈、陈汇萍、
胡智胜、各单位代表等。

在开幕仪式结束后，众人
乘坐巴士前往位于头条路的
GTF@Capri Penang 参观微
型公共艺术展，进一步了解
乔治市文化。

微型公共艺术展的模型惟妙
惟肖。


